
سخنگوی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه سعی 
می شــود پاداش پایان خدمت بازنشســتگانی که تا 
مرداد سال گذشته بازنشسته شده اند، تا پایان تیر یا 
مرداد پرداخت می شود، در خصوص پرداخت معوقات 
کمک معیشت سرایداران نیز گفت: در تیرماه، معوقات 
فروردین، اردیبهشت و خرداد این کمک معیشتی تا 

دومیلیون تومان، پرداخت خواهد شد.
علی فرهادی ضمن بیان اینکــه اضافه پرداخت حق 
التدریس اردیبهشت معلمان با حقوق خرداد پرداخت 
شده است افزود: پیش از این هفت تا هشت ماه حق 
التدریس معلمان با تاخیر پرداخت می شد. به گفته وی 
حق التدریس ویژه نیروهای شاغل و بازنشسته است 
که به همراه فیش حقوقی آنها واریز می شود. فرهادی با 

اشاره به اینکه معوقات نیروهای خرید خدمات آموزشی 
نیز تا پایان اسفندماه تسویه شده است گفت: حقوق 

فروردین نیز به زودی واریز خواهد شد.
وی با بیان اینکه حق الزحمه امتحانات دی ماه ۱۴۰۲ 
نیز پرداخت شــده اســت در خصوص پاداش پایان 
خدمت بازنشستگانی که فرودین تا مرداد سال ۱۴۰۲ 
بازنشسته شده اند، اظهار کرد که این پاداش تاکنون 
پرداخت نشده اما سعی می شود تیر یا مرداد امسال 
پرداخت شود و پس از آن پاداش پایان خدمت سایر 
بازنشستگانی که ســال ۱۴۰۲ بازنشسته شده اند، 
پرداخت خواهد شــد. فرهادی ادامــه داد: ۳۰ تا ۴۰ 
درصد احکام بازنشستگان سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ که 
در نظام رتبه بندی اعتراض کــرده بودند و نیازمند 

اصلاح بود، باقی مانده که به زودی انجام خواهد شد. 
ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش درباره پرداخت 
نشدن دومیلیون تومان سرایدارن در احکامشان هم 
گفت: حقوق سرایداران مبتنی بر قانون پرداخت شده 
است و چون حقوق این قشر زحمتکش کافی نیست، 
با ســازمان برنامه و بودجه هماهنگ شده تا مبلغی 
تحت عنوان کمک حقوقی یا کمک معیشــتی برای 
آنها در نظر گرفته شود که سال گذشته یک میلیون 
تومان بود که مقرر شد در بودجه ۱۴۰۳ این مبلغ دو 
میلیون تومان در نظر گرفته شود که پرداخت خواهد 
شــد. فرهادی اضافه کرد: تیرماه معوقــه فروردین، 
اردیبهشت و خرداد این کمک معیشتی تا دومیلیون 

تومان پرداخت خواهد شد.

وزیر بهداشــت با بیان این که رشــد آموزش علوم 
پزشکی در دوره شهید رئیسی بی نظیر بود، گفت: 
ظرفیت پذیرش دانشجویان پزشکی به طور سالیانه 
۲۰ درصد افزایش یافته اســت. بهــرام عین اللهی 
در سی ویکمین دوره جشــنواره دانشجوی نمونه 
کشــوری در دانشگاه صنعتی شــریف، با اشاره به 
افزایش ظرفیت پذیرش دانشجویان پزشکی طی 
سه سال اخیر اظهار کرد: رشد آموزش علوم پزشکی 

در دوره شهید رئیسی بی نظیر بود.
وی اظهار کرد: با توجه به گســترش کمی و کیفی 
دانشــگاه های علوم پزشکی در کشــور، به اذعان 
ســازمان جهانی ایران بهداشــت قوی ترین حوزه 
سلامت منطقه را دارد و این زیرساخت ها، اساتید 

برجسته، امکانات تخصصی آزمایشگاهی و امکاناتی 
که ما در مراکز بهداشــتی و درمانی داریم موجب 
شده است که بتوانیم دانشجویان بسیار توانمندی 
را در کشــور تربیت کنیم و امروزه گوشه ای از این 
دانشــمندان و دانشــجویان عزیز مورد تقدیر قرار 
گرفتنــد. وی در ادامه تاکید کــرد: قطعاً این افراد 
سرمایه های آینده کشور هســتند و ما به این امید 
هســتیم که بتوانیــم کشــورمان را در حوزه های 

مختلف به ویژه سلامت به خودکفایی برسیم.
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، در ادامه 
با بیان اینکه بالای 9۰ درصــد تولیدات دارویی و 
۴۰ درصد تولیدات تجهیزات پزشــکی در کشور 
داخلی اســت، افزود: ظرفیت پذیرش دانشجویان 

پزشکی به طور سالیانه ۲۰ درصد، دوره تخصصی 
65 درصــد، دوره های فوق تخصصــی 5۰ درصد 
 و دوره های فلوشــیب هــم ۲5 درصــد افزایش 

یافته است.
وی تأکید کــرد: در طول تاریخ انقــلاب این دوره 
سه ساله دولت آیت الله رییسی رشد آموزش علوم 
پزشــکی از نظر کمی و کیفی بی نظیر بوده است. 
عین اللهی گفت: در حوزه بهداشــت تــا به امروز 
نزدیک بــه ۳8۰۰ مرکز بهداشــتی را از خانه های 
بهداشــت و مراکز جامع و حــدود ۱8 هزار تخت 
بیمارســتانی افتتاح شــد و حدود ۳8۰ دستگاه 
تجهیزات پزشــکی پیشــرفته در کشــور به بهره 

برداری رسید.

مدیرکل امور کودکان و نوجوانان ســازمان بهزیستی کشور با تاکید بر اینکه 
شیرخوارگاه ها هیچ گاه تعطیل نمی شوند، گفت: کارکرد شیرخوارگاه ها از یک 
مرکز نگهداری طولانی مدت به یک مرکز پذیرش اورژانسی و نگهداری کودکان 

تا زمان تعیین تکلیف فوری پس از مددکاری تبدیل می شود.
سعید بابایی افزود: تعداد کودکان در شیرخوارگاه های کل کشور صفر نشده 
است و اینکه گفته شود شــیرخوارگاه ها تعطیل می شوند، مانند این است که 
بگوییم اورژانس بیمارستان تعطیل می شود در حالی که چنین مراکزی تعطیل 
نمی شود اما می شــود کاری کرد مثلا یک بیمار به جای بستری یک ساله در 

بیمارستان، خدمات مورد نیاز را بگیرد و خارج شود.
وی افزود: اتفــاق بزرگی که در شــیرخوارگاه ها افتاده این اســت که میزان 
ماندگاری کودکان در شیرخوارگاه ها به علت مددکاری فعال و تسهیل قضایی 
کاهش پیدا کرده است. بابایی خاطرنشــان کرد: ۱۰ تا ۱۱ سال پیش، تعداد 

کودکان شیرخوار فقط در استان تهران در شــیرخوارگاه ها، نزدیک به هزار 
کودک بود. اکنون رده سنی یکی دیگر از شیرخوارگاه ها تغییر کرده است یعنی 
در استان تهران، کودک شیرخوار ۰ تا سه سال فقط در ۲ شیرخوارگاه نگهداری 
می شود و تعداد کل کودکان شــیرخوارگاه های استان تهران در شب عید به 
کمتر از ۱۰۰ کودک رسید، همان کودکانی که ۱۰ تا ۱۱ سال پیش تعداد آنها 

به هزار کودک می رسید.
مدیرکل امور کودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه شرایط 
ورود کودک به خانواده و فرزندخواندگی، تسهیل و تسریع شده است، گفت: در 
کشور تعداد کل کودکان شیرخوارگاه ها، شب عید امسال به 6۱۰ کودک رسید. 
حتی شیرخوارگاه های استان خراسان رضوی، مرکزی و چهارمحال و بختیاری 

در برهه هایی از سال خالی از کودک بود.
بابایی افزود: این مساله به آن معنا نیست که کودک به شیرخوارگاه نمی آید، 

بلکه ممکن است هر روز تعدادی کودک وارد شیرخوارگاه شود و خارج شود. 
مدیرکل امور کودکان و نوجوانان سازمان بهزیســتی کشور با اشاره به اینکه 
اولویت در نگهداری کودکان، اولویت خانواده محوری اســت، گفت: شرایط 
اینکه کودک وارد خانواده شود، هم تسهیل و هم تسریع شده است. تسهیل در 
حد مسائل اداری اتفاق افتاده است وگرنه صلاحیت خانواده باید برای ما احراز 
شود. تسریع هم به این معنا نیست که کودک به هر خانواده ای بدون بررسی 

شرایط او داده شود.
بابایی اضافه کرد: این کودک را به امانت به خانواده می ســپاریم؛ همانطور که 
اگر کسی کودک خود را دو ساعت می خواهد خانه همسایه بگذارد، باید دقت 
داشته باشــد، واگذاری کودک به خانواده های فرزندپذیر نیز همانگونه است. 
مشکل شناسنامه کودکان فرزندخوانده، یک مشکل حقوقی و قانونی است و در 

این زمینه در مجلس باید اصلاح قانون انجام شود

وی تاکید کرد: دقت سیستم بهزیســتی و سیستم قضایی باید به حدی باشد 
که خانواده از هر لحاظ آماده باشد بنابراین اصول لازم رعایت می شود و مثلا 
کودک به خانواده دارای سابقه اعتیاد یا به خانواده دارای سابقه جزایی یا دارای 

سوء شهرت داده نمی شود.
وی افزود: تسریع نیز از این منظر است که در بسیاری استان ها در صورت وجود 
کودک قابل واگذاری، روند نوبت دادگاه که ممکن بود چند ماه طول بکشــد، 
اکنون در یک هفته انجام می شود. یا مثلا ثبت احوال شناسنامه را طی مدتی 
طولانی صادر می کرد، اما اکنون در ســریع ترین حالت ممکن این همکاری 
را به انجام می رســاند. این موارد باعث شده است که روند فرزندخواندگی هم 
تسریع شود. وی درباره مشکل شناسنامه کودکان فرزندخوانده نیز گفت: این 
یک مشکل حقوقی و قانونی است و در این زمینه در مجلس باید اصلاح قانون 

انجام شود.

رئیس شــورای شــهر تهــران در خصــوص نرخ 
تاکسی های برقی گفت: تاکسی های برقی موظف 
هستند نرخ کرایه های خود را همانند تاکسی های 
معمولی دریافت کنند تا در آینده درخصوص نرخ 
آنها تصمیم گیری شود. مهدی چمران در دویست 
و چهل و پنجمین جلسه شورای شهر تهران اظهار 
کرد: در ابتدای جلســه ۴ دســتور جلسه گزارش 
حسابرسی از شرکت ها و ســازمان های شهرداری 
تهران در دستور کار اعضای شورای شهر تهران قرار 
خواهد گرفت و در ادامه نیز بررسی چند پرونده باغ 
در دستور کار اعضای شورای شهر تهران قرار خواهد 
گرفت. وی درباره تاثیرگــذاری حوزه حمل و نقل 
عمومی در پایتخت افزود: کارهای کارشناسی در این 
حوزه توسط شهرداری تهران و سایر مجموعه های 

بیرون شهرداری انجام شده است.
چمران در ادامه با اشــاره به ارائه پیشــنهادی در 
خصــوص کاهش بــار ترافیک و آلودگــی هوا در 
محدوده بازار تصریح کرد: طرحی در این خصوص 

آماده شده تا ما خروج و ورود کالا به بازار و همچنین 
عمومی مردم را به گونه ای جلو ببریم که شاهد بار 
ترافیکی کمتری در این محدوده باشــیم. رئیس 
شورای شــهر تهران با تاکید بر اینکه مسئله حمل 
و نقل عمومی در پایتخت یک مسئله چند وجهی 
است، تصریح کرد: نمی توان به صورت یک طرفه به 
این موضوع نگاه دارد و ابعاد مختلفی دارد که باید 

مورد دقت قرار بگیرد.
وی همچنیــن در ارتبــاط بــا ورود واگن هــا و 
اتوبوس های چینی به پایتخت گفت: امیدواریم بنا 
بر بازه زمانی تعیین شده شاهد ورود این دستگاه ها 
باشیم و ان شاءالله دیرتر از زمان اعلام شده نباشد و 
حتی امیدواریم زودتر از زمان اعلام شده، واگن های 
متــرو و اتوبوس های چینی وارد پایتخت شــوند. 
چمران افــزود: البته اخیرا تیمی از کارشناســان 
مترو ســفری به چین را داشــتند و نخستین رام 
از قطارهای چینی ســاخته شــده که مورد تایید 
کارشناسان مترو قرار گرفته و ان شاءالله روند ساخت 

واگن های مترو تسریع خواهد شد. رئیس شورای 
شــهر تهران در ادامه در خصوص احداث یک خط 
تراموا در پایتخــت گفت: این خط قرار اســت به 
صورت آزمایشی و نمایشــی در تهران مشغول به 
کار شــود و همانطور که پیش از این گفته شــده 
بود چرخ های آن به صورت لاســتیکی خواهد بود. 
همچنین یک رام قطار در قالب تراموا قرار است به 
 صورت رایگان از شرکت چینی به شهرداری تهران 

داده شود.
وی درباره نرخ تاکسی های برقی گفت: در ارتباط با 
این مسئله نرخی در مصوبه شورا تعیین نشده است 
و این مسئله به سازمان تاکسیرانی واگذار شده البته 
ما از مدیرعامل این سازمان خواستیم فعلا افزایش 
کرایه ها برای تاکســی ها پیش بینی نشود. چمران 
تاکید کرد: با این شرایط تاکسی های برقی موظف 
هستند نرخ کرایه های خود را همانند تاکسی های 
معمولی دریافت کنند تا در آینده درخصوص نرخ 

آنها تصمیم گیری شود.

مدیرعامــل ســازمان آتــش نشــانی و خدمات 
ایمنــی شــهرداری تهــران با اشــاره بــه اینکه 
وضعیت آتش نشــانی به لحاظ نیروی انســانی و 
تجهیــزات در وضعیت مطلوبی قــرار دارد، گفت: 
 5۰ درصد از تجهیزات آتش نشــانی بومی ســازی

و داخلی است.
به گزارش خبرنگار اجتماعی خبرگزاری تســنیم، 
قــدرت الله محمــدی؛ مدیرعامل ســازمان آتش 
نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران در حاشیه 
ششــمین همایش و نمایشــگاه بین المللی آتش 
نشــانی و ایمنی شــهری که صبح امروز در هتل 
المپیک برگزار شــد، اظهار کرد: این نمایشگاه از 
امروز ۱۱ تیرماه تا ۱۳ تیرمــاه در این محل برگزار 
خواهد شــد و ۱5 مهمان خارجی از کشــورهای 
مختلف از جمله استرالیا، کره جنوبی، هند، عراق 
 و ... در این همایش و نمایشگاه بین المللی شرکت 

خواهند کرد.
وی تصریح کــرد: همزمان با برگزاری ششــمین 

همایــش و نمایشــگاه بین المللی آتش نشــانی 
و ایمنی شــهری پنل ها و کارگاه هــای تخصصی 
 با حضور اســاتید دانشــگاه و مهمانــان خارجی 

برگزار می شود.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی با اشاره به استقبال 
شــرکت کنندگان و تولیدکننــدگان داخلی در 
صنعت تجهیزات ساختمانی اطفای حریق، گفت: 
۴۳ شــرکت در این نمایشــگاه حضور دارند که از 
این تعداد ۱۱ شــرکت دانش بنیان هستند و این 
درحالی است که هم کانون 8۰ درصد از صنعت و 
تجهیزات اطفای حریق ساختمانی در کشور صورت 
می گیرد و امیداریــم در آینده بتوانیم ۲۰ درصد از 
 باقیمانده این صنعت را بومی سازی و داخلی سازی

 کنیم.
محمدی گفت: تولیدات کامل تجهیزات مورد نیاز در 
کشور می تواند از خروج ارز از کشور جلوگیری کند و 
همچنین باعث افزایش اشتغالزایی می شود. وی در 
پاسخ به این پرسش که در حال حاضر چند درصد 

از تجهیزات آتش نشانی اعم از خودرویی و ... داخلی 
و بومی سازی شده است، گفت: حدود 5۰ درصد از 
تجهیزات ما داخلی است و امیدواریم با برنامه ریزی 

در آینده بتوانیم این میزان را افزایش بدهیم.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی با اشاره به اینکه در 
ششمین همایش و نمایشگاه بین المللی آتش نشانی 
و ایمنی شــهری مهمانان از جمله استاندار تهران، 
شهردار تهران و... حضور پیدا خواهند کرد، گفت: 
این همایش و نمایشگاه بزرگترین رویداد ایمنی در 

کشور محسوب می شود.
محمدی در پاســخ به پرســش دیگری مبنی بر 
اینکه وضعیت تجهیزات آتش نشــانی در کشور در 
حال حاضر در چه میزانی قــرار دارد، گفت: در این 
حوزه ما وضعیت مطلوبــی را داریم اگرچه آرمانی 
نیســت اما وضعیت تجهیزات آتش نشــانی ما در 
تهران به لحاظ نیروی انســانی و تجهیزات رقابت 
 می کند با سایر کشــورها در خاورمیانه و وضعیت 

خوبی را دارد.
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سرمقاله
حضور بخش خصوصی 

در عرصه اشتغالزایی

جذب سرمایه گذاری یکی 
از اساسی ترین مولفه های 
توسعه بازار کار است و بدون 
دسترســی به منابع مالی 
نمی توان کار اساســی در حوزه اشتغالزایی انجام 
داد. سرمایه های خارجی و داخلی باید به سرعت 
جذب و در راستای ایجاد زمینه ها و مشوق های لازم 
برای حضور بخش خصوصی در عرصه اشتغالزایی 
 خصوصــا اشــتغالزایی از طریق توســعه تولید
 به کار گرفته شــود. با توجه به شرایط اقتصادی 
ســختی که در حال حاضر برای جامعه کارگری 
و بازنشستگی وجود دارد دولت چهاردهم بعد از 

تشکیل باید حتما...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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اشتغال فارغ التحصیلان در دانش بنیان ها افزایش یافت

بازارفروشفناوری
۳برابرشد

تخصیص و تامین ارز برای تولید ادامه دارد 

افزایش ذخایر ارز و طلا 
صفحه3

صفحه2 

افزایش  اشتغال  با  فرماندهی  شهید  رئیسی 
کمترین   نرخ   بیکاری   در دولت   سیزدهم   محقق   شد

بنا بر آمار رسمی معاونت علمی تعداد شرکت های 
دانش بنیان در تیرماه ســال ۱۴۰۳ نسبت به سال 
۱۴۰۰ حدود 5۰ درصد رشــد داشته و بازار فروش 
شرکت ها نیز در دولت سیزدهم ۳ برابر شده است. 
به گزارش مهر، توجه به دانش پایگی اقتصاد، تولید 
داخل و توسعه کمی و کیفی شــرکت های دانش 
بنیان همواره مورد تاکید دولت سیزدهم در ۳ سال 
اخیر بوده اســت به طوری که آمارها هم این ادعا را 
تایید می کند. براساس آمار رسمی معاونت علمی 
به لحاظ کمی شــرکت های دانش بنیان در سال 
۱۴۰۳ نسبت به دوره قبل رشد 5۰ درصدی داشته 
اند و به دنبال رشد کمی شرکت ها، اشتغال نخبگان 
و فارغ التحصیلان دانشــگاهی در این شرکت ها با 
رشد قابل توجهی رو به رو بوده است. در ۳ سال اخیر 
با رشد نسبتاً قابل قبولی در تعداد شرکت های دانش 
بنیان و اشتغال آفرینی این شرکت ها مواجه بودیم 
که این موضوع به خصوص در سال ۱۴۰۱ با توجه 
به نامگذاری شعار ســال به »تولید، دانش بنیان، 
اشتغال آفرین« بسیار پررنگ تر بود. به طوری که 
از 66۳۲ شرکت در ســال ۱۴۰۰ به 8۲6۰ شرکت 
در ســال ۱۴۰۱ و 9۷۳۳ تعداد شــرکت در سال 
۱۴۰۲ رسیده ایم. در حال حاضر نیز 99۷۰ شرکت 
دانش بنیان به تائید معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رسیده که این تعداد 86۱ شرکت فناور، 
۲۳۳۷ شــرکت نوآور و 6۷۷۱ شــرکت به صورت 
نوپا تائید شده اند. بر این اساس تعداد شرکت های 
دانش بنیان در تیر ماه ســال ۱۴۰۳ نسبت به سال 
۱۴۰۰ حدود 5۰ درصد رشــد داشته است. نکته 
قابل توجه آنکه این شــرکت ها با ایجاد زیرساخت 
لازم به منظور بهره برداری از توانمندی های فنی و 
تخصصی فارغ التحصیلان دانشگاهی توانسته اند در 

تیرماه سال ۱۴۰۳ امکان...



اقتصاد2
ایران

اعمال نرخ ۲۶ درصدی اجاره 
در قرارداد های مسکن

کارشناس سیاست گذاری مسکن گفت: در تمامی 
قرارداد های جدید مسکن، نرخ اجاره ۲۶ درصد 

باید رعایت شود.
فرشید ایلاتی کارشناس سیاست گذاری مسکن با 
بیان اینکه در حال حاضر روند سقف قیمت گذاری 
برای بازار مســکن تا حدود زیادی می تواند بازار 
مسکن را به سمت ثبات هدایت کند گفت: قیمت 
گذاری و تعیین سقف اجاره ازطریق سامانه املاک 
و اسکان امکان پذیر خواهد بود و تا حدود زیادی می 

تواند در اجرایی شدن این طرح کمک کند.
وی افزود: برای اجرایی شدن این طرح باید سامانه 
املاک و اسکان کامل اجرا شود که در حال حاضر 
تنها ۶۰ تا ۷۰ درصد آن کامل شــده است و این 
سامانه هم اکنون تنها برای تمدید قراردادها می 
تواند موثر باشد اما برای سقف اجاره های جدید 

بدید این سامانه کامل شود.
کارشناس سیاست گذاری مســکن اظهار کرد: 
مالکان باید این نکته را در نظــر بگیرند که برای 
قراردادهای جدید هم باید سقف اجاره بها که برای 
تهران ۲۶ درصد است را رعایت کنند و این نکته را 
فراموش نکنند که مستأجر تا ۵سال امکان شکایت 

از شما را دارد .

ورود ۱۱۳ فروند هواپیما زمین 
گیر به ناوگان هوایی 

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی گفت:۱۱۳ 
فروند هواپیمای زمین گیر در صنعت هوایی کشور 
داریم که برای ورود آنهــا نیاز به تامین نقدینگی 
داریم که بخشــی از آنها از طریق آزادسازی تهیه 

خواهد شد.
مقصود اسعدی سامانی دبیر انجمن شرکت های 
هواپیمایی در جمع خبرنگاران در خصوص افزایش 
عرضه صندلی و ظرفیت ناوگان هوایی کشــور 
گفت: ۱۱۳ فروند هواپیمای زمین گیر داریم که 
برای اورهال کردن این ناوگان نیاز به ۵۰۰ میلیون 
دلار ارز داریم که به طور قطع همزمان با آزاد سازی 
نرخ بلیت هواپیما بخشی از آنها وارد مدار هوایی 
می شــوند. وی ادامه داد: تجربه تاریخی سال ۹۴ 
نشان داد که آزاد سازی نرخ بلیت هواپیما زمینه 
ســاز افزایش عرضه و جلوگیری از سوداگری و 
ایجاد بازار سیاه می شود. در حال حاضر هر ساعت 
نفر صندلی برای شرکت های هواپیمایی ۴۰ دلار 
است که برای شرکت های هواپیمایی سودی ندارد 
و بخشی از نیاز ارزی  شــرکت های هواپیمایی از 
طریق بازار آزاد تهیه می شــود. او بیان کرد: سال 
گذشته یک  میلیون دلار نیاز ارزی داشته ایم  که 
۴۳۰ میلیون دلار از طریق مرکز مبادله داده شده 

و مابقی را از بازار خرید کرده ایم.

تجارت ایران با همسایگان از 
۶۱ میلیارد دلار گذشت

رییس کل گمرک ضمن اشــاره بــه تجارت ۶۱ 
میلیاردی ایران با همســایگان، گفت: اگر تفاهم 
نامه های امضایی که در بالاترین سطوح امضا شده 
محقق شــود حجم تجارت و بازاری در این حوزه 

بیش از سه برابر خواهد شد.
به گزارش مهــر، محمد رضوانی فــر رئیس کل 
گمرک ایران با بیان اینکه نیاز است که متناسب 
با رشد کشور، زیرساخت بنادر، پایانه ها و گمرکات 
نیز توسعه یابد، اظهار کرد: ترانزیت نسبت در سه 
ماهه امسال به سال ۱۴۰۲، ۵۵ درصد رشد داشته 
است. هر تن ترانزیت ۷۰ تا ۱۰۰ دلار برای کشور 
سودآوری دارد. حداقل سالی ۳۵ تا ۴۰ میلیون تن 
کالا از ایران ترانزیت می شود که درآمد حداقلی ۴ تا 
۵ میلیارد دلاری را نصیب کشور می کند. این عرصه 

تنها با توسعه زیرساخت های داخلی میسر است.
وی افزود: کمتر کشوری در جهان مرز مشترک 
آبی و خاکی با ۱۵ کشور دارد. حجم تجارت ما با 
کشورهای همسایه از ۶۱ میلیارد دلار عبور کرده 
است و اگر تفاهم نامه های امضایی که در بالاترین 
سطوح امضا شده محقق شــود حجم تجارت و 

بازاری در این حوزه بیش از سه برابر خواهد شد.
معاون وزیر اقتصاد گفت: حمایت از تولیدکنندگان، 
شرکت های صادرکننده و شرکت های دانش بنیان 
داخلی بسیار مهم است. ســال گذشته صادرات 
شرکت های دانش بنیان به بیش از ۲ میلیارد دلار 
رسید. جالب اینکه تولیدات این شرکت ها دارای 
ارزش افزوده بسیار بالاتری نسبت به بسیاری از 

رده های صادراتی است.
رضوانی فر یادآور شــد: شرکت های دانش بنیان 
ایران بازار بزرگی در ترکیــه و خلیج فارس پیدا 
کرده اند. رفتن و حضور و برند شدن شرکت های 
دانش بنیان ایرانی در کشــورهای دیگر بســیار 

مهم است.

خبر

معاون اشتغال و کارآفرینی 
وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: مهم ترین 
دلیل کاهش نرخ بیکاری 
و آمارهــای امیدوارکننده 
بازار کار که در هیچ دولتی سابقه نداشت، وحدت 
فرماندهی اشتغال توسط شخص رئیس جمهور بود 

که دغدغه اشتغال را داشتند.
به گزارش ایرنا، محمود کریمی بیرانوند در تشریح 
عملکرد ســه ســاله دولت مردمی در حوزه های 
اشتغال و کارآفرینی، اظهار داشت: دولت سیزدهم 
تنها دولتی اســت که نرخ بیــکاری در دوران آن 
کاهشی بود و در سه ســال به عدد تک رقمی ۸.۱ 
رسیده است؛ در حالی که میانگین نرخ بیکاری در 
دولت های هفتم تا یازدهم ۲ رقمی بود. وی با تاکید 
بر اینکه دولت سیزدهم تنها دولتی بود که میانگین 
نرخ بیکاری آن تک رقمی شد، افزود: نرخ بیکاری 
جوانان ۱۵ تا ۲۴ سال از ۲۳.۶ درصد در پایان ۱۴۰۰ 

به ۲۱.۲ درصد در پایان ۱۴۰۲ رسیده است.
معاون وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی ادامه داد: 
نرخ بیکاری فارغ التحصیلان که یکی از متغیرهای 
نشان دهنده کیفیت مشاغل ایجادی در بازار است 
نیز در سه ســال دولت ســیزدهم کاهشی بوده و 
به پایین ترین حــد یعنی ۱۱.۸ رصد رســیده که 
فاصله آن با میانگین نرخ بیکاری ۳.۷ درصد است. 
این فاصله بــا میانگین بیکاری کل نیز نســبت به 

دولت های گذشته کمتر داشته است.
کریمی بیرانوند تاکید کرد: اشتغال ناقص نشان از 

این موضوع دارد که مشاغلی که ایجاد شده پایدار 
هستند یا نه. این نرخ نیز کاهشــی بوده و از ۱۰.۲ 

درصد، اکنون به ۸.۲ درصد رسیده است.
وی به اقدامات دولت برای کاهش نرخ بیکاری اشاره 
کرد و گفت: نکته اول تقسیم کار در حوزه اشتغال به 
شکل ملی، استانی، شهری، روستایی و به جزئی ترین 
شــکل اتفاق افتاد. نکته دیگر این بود که به صورت 
برخط میزان اشتغال ایجاد شده را بررسی کردیم. در 
سه سال هر لحظه ای که احساس می کردیم مجموعه 
یا استانی در عمل به وظایف خود عقب تر است سعی 

می کردیم مشکل را حل کنیم.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان داشت: 

در دو و نیم سال گذشته هفت جلسه شورای عالی 
کار به ریاست شهید رئیســی برگزار شد که نشان 
از اهمیت این موضوع دارد و باعث می شــد در هر 
جلسه شورای عالی اشتغال ایشان گزارش روند کار 
را دریافت کرده و دستورات لازم را صادر می کردند.

کریمی بیرانوند تاکید کرد: تفاوتی که امسال با سال 
گذشته کرده این است که برای نخستین بار دولت 
سیزدهم جرات کرد ۲۵ درصد از اشتغال ایجادی 
که به دولت ابلاغ می کند مربوط به فارغ التحصیلان 
باشد که بسیار کار بزرگ و پیچیده و سختی است. 
در این خصوص یک دســتورالعمل ۱۴ بندی نیز 

تدوین شده است.

وی گفت: یکی دیگر از موضوعات مهم این بود که 
دقت و نظارت بر اشتغال کشور بسیار سختگیرانه 
انجام و همین مســاله باعث شد دستگاه ها متوجه 
شوند نمی توانند آماری که با واقعیت مطابق نیست 
را بــه ثبت برســانند. در حــوزه متغیرهای کلان 
میانگین رشــد اقتصادی دولت در طول سه سال 
تقریباً ۵ درصد بود که یکی از عوامل اقتصادی برای 
بهبود شرایط کار بود. معاون وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی تصریح کرد: افزایش موثر حداقل دستمزد 
به اندازی ۴۰ درصد از میانگین تورم سه ساله دولت 
سیزدهم خیلی عقب تر نبود و این نیز در این حوزه 

تاثیرگذار بود.
کریمــی بیرانونــد تســهیل صــدور مجوزهای 
کســب وکار، احیای ۸ هزار واحد راکد و نیمه فعال 
را از دیگر اقدامــات وزارت کار بــرای کاهش نرخ 
بیکاری دانست و افزود: به روایت مراکز بین المللی 
مثل بانک جهانی دولت شهید رئیسی کمترین نرخ 
بیکاری را در میان دولت های قبل از خود داشــته 
است. در بســیاری از استان ها شــاهد کاهش نرخ 
بیکاری بودیم، در بسیاری اســتان ها نرخ بیکاری 

تک رقمی شد.
وی با بیان اینکه خالص اشتغال ایجادی که مرکز 
آمار برای سال ۱۴۰۲ اعلام کرد بیش از ۷۷۵ هزار 
نفر بود کــه کم نظیر بود، گفــت: مهم ترین دلیل 
کاهش نرخ بیکاری و آمارهای امیدوارکننده بازار کار 
که در هیچ دولتی پیش از این سابقه نداشته است 
به خصوص در دولت یازدهــم و دوازدهم، وحدت 
فرماندهی اشتغال با حضور شخص رئیس جمهور 
بود که دغدغه اشتغال را داشــتند و به تمام ارکان 

کشور تسری دادند.

کمترین نرخ بیکاری در دولت سیزدهم محقق شد

افزایش اشتغال با فرماندهی شهید رئیسی 

تامین مالی ۱۰۰ همتی بخش تولید
دبیر ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید کشور از 
توافقنامه سه جانبه وزارت صمت، بانک مرکزی و 
وزارت اقتصاد برای تامین مالی حدود ۱۰۰ همتی 
در این ســتاد خبر داد. محمدباقر علی خانی دبیر 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: ستاد 
تسهیل در سی و یک استان کشور دارای دبیرخانه 
است که ریاست دبیرخانه این ستاد، بر عهده استاندار 
است و دبیر آن نیز رئیس سازمان صمت آن استان 
است. وی افزود: اولین کاری که در این ستاد انجام 
می شــود صدور مصوبات در کارگروه ستاد است. 
دومین کاری که این ستاد انجام می دهد مرتبط به 
مشکلاتی است که حل آن از توان استان خارج است 
که پرونده آنها به کمیته های تخصصی ستاد مرکزی 
در کشور ارسال می شود. رؤسای کمیته ها، شامل 
رؤسای دستگاه های عالی کشوری هستند و تلاش 
می کنند که مشکلات آنها را در همین کمیته ها حل 
کنند. دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور در 
مصاحبه با رادیو اقتصاد اظهار کرد: تلاش می کنیم 
که قوانین مزاحم در حوزه تولید، از جمله شناسایی و 

لغو آنها در سطح کشور را دنبال کنیم.
وی با بیان اینکه تأمین مالی با دستورالعمل وزیر 
صمت بر عهده ستاد تسهیل در سراسر کشور است، 
گفت: با توجه به اینکه میزان تقاضا بسیار بیشتر از 
میزان ورودی ها بود وزیر صمت موافقتنامه ای با 
بانک مرکزی و وزارت اقتصاد امضا کرد که تأمین 
مالی حدود ۱۰۰ همتی در دستور کار وزارت صمت 
قرار گرفت. این موضوع از طریق معاونت هماهنگی 
وزارت صمت در حال پیگیری اســت. علیخانی 
یادآور شد: اگر موضوع متقاضیان در ادارات صمت 
حل نشد طی نامه ای به ستاد اصلی ارجاع می یابد.

صنعت خودرو ۱.۳ میلیارد یورو 
ارز نیمایی گرفت

طی ۱۰۰ روز ابتدایی سال ۱۴۰۳ بیش از ۲ میلیارد 
دلار برای صنایع خودرو و حمل و نقل تأمین شد. 
به گزارش تسنیم،  تازه ترین آمار مرکز مبادله نشان 
میدهد، از ابتدای سال تا ۸ تیرماه امسال، بیش از ۲ 
میلیارد دلار برای واردات مورد نیاز صنایع خودرو 
و حمل و نقل تامین ارز شــده است. از این حجم، 
۱.۳ میلیارد دلار با نرخ نیمایــی و ۷۴۰ میلیون 
دلار با نرخ توافقی تامین شده است. گفتنی است، 
از اول فروردین ماه تا ۹ تیرماه ۱۴۰۳، ۱۷ میلیارد 
و ۵۸۳ میلیــون دلار ارز بــرای واردات کالاهای 
اساسی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات 
در مقابل صادرات و خدمات تامین شــده است. 
برای کالاهای اساســی ۳ میلیارد و ۹۸۰ میلیون 
دلار، بــرای کالاهای تجــاری و بازرگانی مبلغ ۹ 
میلیارد و ۹۶۷ میلیون دلار و برای خدمات ۳۵۰ 
میلیون دلار و بــرای واردات در مقابل صادرات ۳ 
میلیارد ۲۸۵ میلیون دلار تامین ارز صورت گرفت.

بــرق ۱۶۰ اداره پرمصــرف 
پایتخت قطع شد

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ 
با اعلام اینکه میزان مصرف برق این کلان شهر از ۵ 
هزار و ۱۰۰ مگاوات عبور کرده است، گفت: تاکنون 
برق ۱۶۰ اداره پرمصــرف پایتخت به دلیل عدم 

همکاری در کاهش مصرف برق قطع شده است.
به گزارش شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ؛ 
کامبیز ناظریان افزود: بالغ بــر ۱۰ تا ۱۵ درصد از 
مصرف برق پایتخت متعلــق به نهادهای عمومی 
اســت و به همین دلیل همکاری مشترکان اداری 
در شــهر تهران می تواند تأثیر قابل ملاحظه ای در 
کاهش مصرف برق در ساعات اوج بار میان روز داشته 
باشــد. وی با بیان این که روز یکشنبه؛ ۱۰ تیرماه 
همکاری دستگاه های اداری منجر به کاهش ۱۲۰ 
مگاواتی مصرف برق شــده است خاطرنشان کرد: 
این رقم معادل مصرف برق ۱۲۰ هزار مشــترک 
خانگی است و بر اساس بررســی های انجام شده 
ظرفیت کاهش مصرف برق تا ۱۸۰ مگاوات نیز در 
این حوزه وجود دارد. مدیرعامل توزیع برق پایتخت 
با قدردانی از اداره هایی که همکاری مناســبی در 
این زمینه داشــته اند گفت: در حــال حاضر همه 
ادارات و نهادهای عمومی شــهر تهــران مجهز به 
کنتورهای هوشمند هستند و میزان و نحوه مصرف 
آنان توسط سامانه های هوشمند برق پایتخت، تحت 
رصد لحظه ای قرار دارد. ناظریان خاطرنشان کرد: 
برنامه ریزی قطع بــرق ادارات پرمصرف به گونه ای 
انجام شــده اســت که وقفه ای در ارائه خدمات به 
مراجعان ایجاد نشــود. وی ادامه داد: مصرف برق 
تهران روز یکشنبه ۱۰ تیرماه از رقم ۵ هزار و ۱۰۰ 
مگاوات عبور کرده و نسبت به هفته گذشته افزایشی 
۳۰۰ مگاواتی داشــته اســت، لذا انتظار می رود 
مشترکان بزرگ به ویژه در بخش اداری با حداکثر 
همکاری، همراه این شرکت در تأمین برق موردنیاز 

سایر هم وطنان و توزیع عادلانه انرژی باشند.

خبر

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3062 سه شنبه 12 تیر ماه1403

معاون وزیر صمت گفت: ســازمان شهرک های 
صنعتی ابزاری ندارد که از همان ابتدا تشــخیص 
دهد خریــدار زمین نیــت دلالی یا نیــت تولید 
دارد؛ اما اگر به دلایل غیرمعقــول تولید صورت 
نگیــرد، زمین پــس گرفته می شــود. فرشــاد 
مقیمی مدیرعامل ســازمان صنایــع کوچک و 
شهرک های صنعتی در گفت و گو با مهر در مورد 
فروش زمین شــهرک های صنعتــی به دلالان 
اظهار کرد: کســی که بــه ما بــرای خرید زمین 
مراجعه می کند حتمــاً مجوزهای لازم را دارد؛ ما 
 صادرکننده جواز نیســتیم بلکه پذیرنده جوازها 

هستیم.
وی افزود: ممکن اســت بنا بــه دلایل متعددی 
برخی از این افراد نتواننــد برنامه های خود مبنی 
بر توســعه زمین و ساخت شــرکت و کارخانه را 
پیاده کنند؛ در این صورت ســازمان می تواند این 
زمین هــا را پس بگیرد و به افــرادی که قصد کار 
تولیدی دارنــد واگذار کنند. البتــه زمین را فوراً 
پس نمی گیریم بلکه ابتدا تمام جوانب مربوط به 
عدم پیشرفت کار در زمین اعم از نبود سرمایه در 
گردش، مشکلات بازاریابی و… را بررسی می کنیم 
و در صورتی که به این نتیجه برســیم که مالک 
 فعلی توان انجام کار تولیدی نــدارد، زمین پس 

گرفته می شود.
مقیمــی در پاســخ بــه این ســوال کــه طبق 

گزارش مرکــز پژوهش های مجلــس، برخی از 
افراد صرفــاً با اهــداف دلالی در شــهرک های 
صنعتــی زمین مــی خرنــد، گفت: ســازمان 
ابــزاری ندارنــد کــه در ابتــدا ســنجه بگذارد 
 و متوجه شــود که خریدار با چه نیتــی زمین را 

می خرد. 
ضمــن اینکه قانــون بهبود فضای کســب و کار 
تاکید دارد هر فردی کــه خواهان اخذ جواز برای 
احداث کارخانه در شهرک های صنعتی است باید 
بلافاصله جواز را بگیرد؛ پس هر کســی می تواند 
جواز بگیرد اما نیتی غیر از تولید داشته باشد. در 
اینجا سازمان ابزاری از این جهت ندارد که از همان 
 ابتدا تشخیص دهد خریدار نیت دلالی دارد یا نیت

 تولید.
معــاون وزیر صمت با یــادآوری اینکــه معمولاً 
برای اخــذ زمیــن در شــهرک های صنعتی از 
طریق ســامانه واگذاری الکترونیــک باید اقدام 
شــود، گفت: هر کسی که جواز داشــته باشد به 
عنــوان فعــال اقتصادی شــناخته می شــود و 
محترم اســت امــا اگر بعــد از واگــذاری زمین 
متوجه شــویم فــرد بــه دلایــل غیرمعقول و 
 غیرمنطقی نتواند نســبت به تولیــد اقدام کند، 

خلع ید می کنیم.
همچنین ســید حســن غضنفری معاون برنامه 
ریزی ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 

صنعتی ایــران نیز چنــدی پیــش در رابطه با 
دلالی زمین در شــهرک ها ضمن اشاره به اینکه 
دلالی در شــهرک های صنعتی صرفه اقتصادی 
ندارد، به مهــر گفته بــود که »وقتــی با فردی 
قرارداد منعقــد می کنیم همزمان یــک برنامه 
زمانبنــدی اجــرای طرح هــم اخذ می شــود؛ 
طرح هــا بــه صورت تــک بــه تــک در کمیته 
 پایش مســتقر در شرکت های اســتانی بررسی 

می شود. 
اگــر طرحــی از برنامــه زمانبندی خــود عقب 
افتاده باشــد، بــا حضور ســرمایه گــذار دلایل 
عقــب افتادگی را بررســی می کننــد. اگر پس 
از بررســی های انجام شده مشــخص شد طرح 
 توجیه دارد با تطویل برنامــه زمانبندی موافقت

می شود.
 اما اگر برنامه توجیه نداشــته باشد یا متقاضی را 
متقاعد می کنند که انصراف دهد و یا اینکه خلع 
ید صورت می گیرد. بر همین مبنا هم در ســال 
۱۴۰۲ حدود یک هزار هکتــار از اراضی از همین 
مسیر بازپس گرفته شــد. بنابراین کمیته پایش 
برای ارزیابــی و عقب افتادگی هــا زمان طرح ها 
داریم که اگر طبق زمان پیش نرود تذکرات لازم 
با توجه به زمان بندی و پیشرفت فیزیک خواهیم 
 داشــت که البته هر طرح با طــرح دیگر متفاوت 

خواهد بود.«

گفتنــی اســت، مرکــز پژوهش هــای مجلس 
چندی پیش در گزارشــی تاکید کــرده بود که 
»بســیاری از نقصان ها و موانع کسب و کارهای 
مســتقر در شــهرک های صنعتــی، بــه نبود 
سیاســت گذاری زمین در ایــران بازمی گردد و 
 این نقصــان یکی از عوامل اصلی فلج شــدن کل 

تولید است.
 از جمله در شــهرک های صنعتی در حال حاضر، 
زمین به یک کالای ســرمایه ای تبدیل شده، نه 
کالای مصرفی و در این وضعیت صنعتگر یا هر فرد 
دیگر با هدف صرف خرید زمین و کسب سود آتی 
از فروش زمین، اقدام می کند و نه با انگیزه تولید؛ 
به ویژه آنکه در حال حاضر در ایران می توان بدون 
پرداخت مالیات یا عوارض زمین ها را در شهرک 
صنعتی با اهداف ســوداگرانه احتــکار کرد و به 

فروش رساند.
بدین ترتیب، خرید زمین در شهرک های صنعتی 
در موارد بسیاری، با هدف ســوداگری زمین و نه 
تولید صورت گرفته است. اصلاح سیاست زمین، 
مستلزم تغییر اساســی رویکردها و نگرش ها در 
این حوزه اســت. این رویکرد و اصلاحات شامل 
طیف گســترده ای از قوانین، مقــررات و رویه ها 
در موضوعات قیمت گــذاری، تخصیص زمین، 
فروش یا اجاره و نوع بهره بــرداری و غیره را در بر 

می گیرد.«

تهران - ایرنــا - مدیرعامل شــرکت مخابرات گفــت: طرح تحول 
بنیادیــن شــبکه مخابــرات ایــران )طوبــی( در تهــران آغــاز 
خواهــد شــد تــا لایه هــای شــبکه ارتباطــی کشــور را برابر با 
 تجهیزات به روزی که در دنیا در حال اســتفاده اســت، بازســازی 

و نوسازی کنیم.
به گــزارش ایرنا، »مجید ســلطانی« در آیین بهره بــرداری بیش از 
۵۰ هزار پــورت فیبرنوری مخابرات اســتان تهران )طــرح نجما(، 
اظهار داشت: شــرکت مخابرات ایران بیش از ۵۲ سال قدمت دارد و 
شبکه پیچیده، گســترده، پایدار و مطمئنی را در اقصی نقاط کشور 
پیاده سازی کرده اســت. این شبکه یک شــبکه بی بدیل و غیرقابل 
 جایگزینی باشد. شبکه مخابرات از مراکز استان ها تا روستاها گسترده 

شده است.
وی افزود: پروژه ای که امروز آن را افتتاح کردیم در لایه دسترســی 
است؛ اما شــبکه صرفاً لایه دسترســی نیست و شــبکه مخابراتی 
برای اینکه بتواند ارتباطات مطمئن و پایداری را به مشــتریان خود 
ارائه دهد علاوه بر لایه دسترسی ســه لایه انتقال، دیتا و تجمیع نیز 
 دارد. منابع زیادی که متعلق به مردم اســت صرف توسعه این شبکه 

شده است.
ســلطانی خاطرنشــان کرد: طرح نجما )نهضت جهادی فیبرنوری( 
در سال ۱۴۰۱ آغاز شــد و ما در سال ۹۵ توســعه فیبرنوری را آغاز 
کردیم؛ اما یک سال بعد به علت مقررگذاری بر اساس مقررات اشتباه 
کار رو به افول رفت. در دولت ســیزدهم موضوع توســعه فیبرنوری 
در لایه دسترســی کلید خورد و به آن توجه شــد. این فرصتی بود 
 برای مخابرات ایران تا از داشــته های خود برای توســعه فیبرنوری 

استفاده کند.
مدیرعامل شــرکت مخابــرات افزود: هدفگــذاری مــا ایجاد ۳.۵ 
میلیون پوشش تا پایان سال ۱۴۰۳ اســت که به دستورالعمل های 
ســازمان تنظیم مقــررات می تواند تــا هفت میلیون پوشــش نیز 

برسد. شــرکت مخابرات ایران بورسی و ســهامی عام است چیزی 
برای پنهان کــردن نداریم و خیلی راحت می تــوان درباره جزئیات 
صحبت کــرد. در بخــش اینترنــت ثابت فشــار مالی ســنگینی 
به شــرکت مخابرات ایران وارد شــد؛ امــا وظیفه ما بود کــه در راه 
توسعه و پیشــرفت با منابعی که داریم به شــکل جهادی کار کنیم. 
وی گفت: در ایــن لحظه از برنامه عقب نیســتیم و در بســیاری از 
اســتان ها از برنامه جلو هســتیم. در کنار طرح نجما یک طرح دیگر 
 با نام طرح توسعه فیبر نوری در دســتور کار ما قرار گرفته است که 

در حال انجام است.
ســلطانی خاطرنشــان کرد: موضوع مهمی که باید بگویم این است 
که اگر قرار اســت اعتباری به شــرکت ها برای توســعه فیبرنوری 
داده شود باید دانســت که اگر اعتباری به شــرکت مخابرات ایران 
داده شــود ۵ برابر آن کار می کند. اگر شــرکت دیگر بــا این اعتبار 
بتواند یک توســعه مشــخص انجام دهد، مخابرات ایــران به علت 
 دارایی هایی که دارد می تواند برای این کشور ۵ برابر توسعه زیرساخت

 انجام دهد.
مدیرعامــل شــرکت مخابرات تاکیــد کــرد: بعد از طــرح نجما، 
طرح دیگری به نــام طرح تحول بنیادین شــبکه مخابــرات ایران 
)توبــی( در تهــران داریــم تا همــان لایه هــای شــبکه را برابر با 
 تجهیزات به روزی که در دنیا در حال اســتفاده اســت، بازســازی

 و نوسازی کنیم.
ســلطانی خاطرنشــان کرد: وظیفه اصلــی در بخش زیرســاخت 
ارتباط بر عهــده شــرکت مخابرات ایران اســت. بحــث مهم این 
اســت که الان ســرعت را برای مردم بالا می بریم؛ اما باید سرویس 
مناسب و متنوع برای مشترکین ایجاد شــود. پروژه ملی فیبرنوری 
از ســال ۱۴۰۰ از ســوی وزارت ارتباطات مطرح و اجرایی شــد و 
 تا کنون در سراســر کشــور بیش از هشــت میلیون پوشش ایجاد

 شده است.

در ســه مــاه ابتدایــی ســال ۱۴۰۳ بیــش از ۲۶۰ هزار ســهامدار 
در ســامانه ســجام ثبت نــام کرده اند. بر اســاس اطلاعات منتشــر 
شــده از ســوی ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه، 
در ســه ماه ابتدایی ســال جاری، تعداد ۲۶۰ هزار و ۵۴۸ ســهامدار 
در ســامانه »ســجام« ثبــت نــام کرده انــد و در عین حــال در این 
 بــازه زمانی ۲۴۸ هــزار و ۲۲۳ ســهامدار نیــز در این ســامانه احراز 

هویت شده اند.
جزییات این اطلاعات آماری نشان می دهد امســال تعداد ثبت نام در 
سامانه جامع اطلاعات مشتریان »سجام« در فروردین ماه ۱۰۲ هزار و 
۵۰۲ نفر، اردیبهشت ماه ۹۶ هزار و ۵۱۹ نفر و خرداد ماه ۶۱ هزار و ۵۲۷ 
نفر و تعداد احزار هویت در این سامانه نیز، در فروردین ماه ۹۷ هزار و ۲۴۵ 
نفر، اردیبهشت ماه ۹۲ هزار و ۳۱۹ نفر و خرداد ماه ۵۸ هزار و ۷۸۱ نفر، 
بوده است. بر پایه این گزارش، اطلاعات سامانه جامع اطلاعات مشتریان 
نشان می دهد که از آغاز ثبت نام و احراز هویت تا پایان خرداد ماه سال 
۱۴۰۳ تعداد ۴۶ میلیون و ۱۸۴ هزار و ۹۴۸ ثبت نام و ۳۹ میلیون و ۱۴۷ 
هزار و ۹۰۳ احراز هویت در سامانه سجام توسط سپرده گذاری مرکزی 
انجام شده است. همچنین، تعداد نفرات ثبت نام شده در سامانه »سجام« 
در ۳ ماه نخست سال ۱۴۰۳ به تفکیک هر استان حاکی از آن است که 
۵ اســتان »تهران با ۵۶ هزار و ۶۰۵، خراسان رضوی با ۲۰ هزار و ۲۵۶، 
اصفهان با ۱۸ هزار و ۲۳۹، خوزستان با ۱۶ هزار و ۹۴۹ و فارس با ۱۱ هزار 

و ۱۰ مورد« در صدر بیشترین ثبت نام شده ها در کل ایران قرار دارند.
از سوی دیگر، بر اساس آمارهای منتشر شــده از سوی سپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجــوه در دوره زمانی فوق، ۵ اســتان 
»چهارمحــال و بختیــاری با ۲ هــزار و ۵، خراســان جنوبــی با یک 
هــزار و ۸۹۰، کهگیلویــه و بویراحمد با یــک هــزار و ۷۷۱، زنجان با 
یک هزار و ۷۵۱ و ایلام با یــک هزار و ۴۵۰ مورد« در انتهای لیســت 
 کمترین ثبت نام شــده ها در سامانه ســجام در بین ســایر استان ها 

قرار دارند.

ابزاری برای شناسایی دلالان زمین نداریم

خلع ید زمین های غیرفعال

۲۶۰ هزار سهامدار سجامی شدندبازسازی و نوسازی لایه های شبکه ارتباطی با تجهیزات روز 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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دبیر انجمن شرکت های هوایپمایی با بیان اینکه با 
آزادسازی نرخ بلیت هواپیما از این پس هر ایرلاینی 
یک قیمت متفاوت از ایرلاین دیگر برای هر مســیر 
پروازی اعلام می کند، گفت: مطمئن باشــید که با 
اجرای آزادســازی نرخ ها، قیمت بلیــت هواپیما از 

قیمت های فعلی در بازار کمتر می شود.
مقصود اسعدی سامانی در جمع خبرنگاران درباره 
آزاد سازی نرخ بلیت هواپیما با بیان اینکه رای دیوان 
عدالت اداری برای آزادسازی نرخ ها با تاکید بر اجرای 
ماده 161 قانون برنامه پنجم و ماده 53 قانون برنامه 
ششم توسعه بوده، اظهار داشــت: ستاد تنظیم بازار 
بر بحث قیمت گذاری بلیــت هواپیما ورود کرده بود 
و پس از آن شرکت های هواپیمایی شکایتی را طرح 
کردند، دیــوان هم به نفع ســرکت های هواپیمایی 
رای داد و تاکید شده که همان قانون آزادسازی نرخ 
بلیت هواپیما در ســال 94 تا 97 اجرایی شــده بود 
کماکان به اجرا برســد. وی با بیان اینکه نرخ بلیت 
هواپیما آزادســازی شده و نه رهاســازی، ادامه داد: 
آنالیز هزینه های پرواز هواپیماهای ام دی، ایرباس که 
عمده ناوگان هوایی کشورمان را شامل می شوند تهیه 
و به سازمان هوایی کشور ارایه شده و سال گذشته در 
شورای عالی هواییمایی موضوع را مطرح کردیم هزینه 
هر ساعت پرواز 51 دلار باشد در حالی که در آن جلسه 
با 40 دلار موافقت شد. الان هم با رای دیوان و با وجود 
افزایش هزینه ها کماکان با همــان نرخ 40 دلار هر 

ساعت پرواز قیمت بلیت را مشخص می کنیم.
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایــی تاکید کرد: 
شرکت های هواپیمایی به تدریج قیمت بلیت  برای هر 
مسیر پروازی را اعلام می کنند و لیست قیمت بلیت هر 
شرکت و ایرلاین در سایت انجمن بارگذاری خواهد 
شد و اگر بلیت آن شرکت و ابرلاین بالاتر از نرخ اعلام 
شده به فروش رسید مسافران می توانند این تخلف را 

از طریق شماره تماس انجمن و ایمیل اعلام کنند.
اسعدی سامانی با بیان اینکه هر ایرلاینی یک قیمت 
متفاوت از ایرلاین دیگر برای هر مسیر پروازی اعلام 
می کند، گفت: هر ایرلاینی برای مسیر پروازی کلاس 
نرخی را تعریف کرده و ممکن است برای یک مسیر 
پروازی 4 نرخ تعریف شده باشد. وی در پاسخ به اینکه 
نقش شــورای عالی هواپیمایی در نرخ گذاری بلیت 
هواپیما چه خواهد بود، ادامه داد: قانون مصوب مجلس 

می گوید که نرخ بلیت هواپیما باید آزاد شود و مکلف به 
اجرای قانون هستیم.

دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی درباره افزایش 
نرخ بلیت هواپیما پس از رای دیوان  افزود: مشــکل 
این بود که به دلیل اعمال قیمت های دستوری بازار 
سیاه شــکل گرفته بود و بازار در اختیار دلالان بود و 
این نرخ های بازار مورد تایید شرکت های هواپیمایی 
نبودند. امیدواریم با اجرای رای دیوان به تدریج شاهد 
نظم در بازار باشیم. بهترین کنترل کننده عرضه کننده 
و ایرلاین ها هســتند و الان خود شرکت ها موظف 
به کنترل بازار هستند.  اسعدی سامانی در پاسخ بر 
اینکه اگر مجلس قانونی برای تعیین نرخ بلیت هواپیما 
مصوب کند، تکلیف رای دیوان چه خواهد شد، گفت: 
ما تابع قانون مصوب مجلس هستیم و الان هم  در حال 
اجرای قانون مجلس هستیم. تجربه نشان می دهد 
درسال 94 هم که آزادســازی اجرا شد، هم عرضه 
بلیت هواپیما افزایش پیدا کــرد و قمیت ها کنترل 
شدند و پس از رای دیوان هم در بازار شاهد این روند 

خواهیم بود.
وی تاکید کرد: مطمئن باشید که با اجرای آزادسازی 
نرخ ها، قیمت بلیت هواپیما از قیمت های فعلی در بازار 
کمتر می شود. دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی 
ادامه داد: این 40 دلار هزینه هر ســاعت پرواز نهایتا 
10 درصد ســود برای ایرلاین ها خواهد داشت البته 
الان همین میزان سود هم برای ایرلاین ها وجود ندارد. 
ایرلاین های کشورمان در سال یک میلیارد دلار نیاز 
ارزی دارند که سال گذشته حدود 420 میلیون دلار 
از این نیاز از طریق مرکز مبادله تامین شد و مابقی را از 

بازار آزاد تامین کردند.
وی در پاســخ به این ســوال که با توجــه به اجرای 
آزادســازی نرخ بلیت هواپیما، امکان اجرای آزادی 
هفتم و ورود ایرلاین های خارجی به پروازهای داخلی 
و ایجاد رقابت در صنعت اظهار داشــت: ازادی هفتم 
به لحاظ قانونی اصــلا امکان پذیر نیســت و قانون 
اجازه ورود ایرلاین های خارجی به پروازهای داخلی 
نمی دهد و در هیچ کشــوری این موضوع اجرا نشده 
است و اگر در شرایط تحریمی ایران این اتفاق می افتد 
باعث متضرر شدن ایرلاین های داخلی خواهد شد و 
ورود ایرلاین های خارجی معضلات امنیتی و اجتماعی 

به همراه دارد.    

رئیس کل بانک مرکزی گفت: یکی از اهداف اساسی ما افزایش 
ذخایر ارزی بانک مرکزی بوده و اطمینان می دهم که ذخایر 
آزاد ارزی و ذخایر طلای بانک مرکزی در حال افزایش است.

به گزارش ایسنا، محمد رضا فرزین اظهار کرد: با ایجاد مرکز 
مبادله، ارز کالاهای اساسی را با نرخ 2۸500 بر اساس مصوبه 
مجلس و تامین ارز ســایر کالاها را با نرخی در یک کانالی 

که متغیر و شناور اســت تامین کرده ایم تا تعادل بنگاه های 
تولیدی به هم نریزد. وی افزود: طبق آمار رســمی، هر سال 
میزان تخصیص و تامین ارز به بخــش تولید افزایش یافته 

است.
به گفته فرزین، با راه  افتادن مرکز مبادله تسلط بیشتری بر 
بازار ارز داریم و بهتر توانستیم ارز اختصاص دهیم و قیمت 

ارز را کنترل کنیم. رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: وقتی 
تورم کنترل شــده و کاهش پیدا کرده بخشی از آن به دلیل 

موفقیت سیاست ارزی بوده است.
وی گفت: وقتی رشد محقق شده و رشــد تشکیل سرمایه 
افزایش پیدا کرده یعنی ارز لازم برای تشــکیل سرمایه به 

خوبی تخصیص داده شده است.

ایسنا/خوزستان معاون اداره کل راه و شهرسازی خوزستان 
از تشــدید نظارت بر بنگاه های معاملات املاک و ضرورت 
اخذ پروانه تخصصی توســط بنگاه های مشاور املاک خبر 
داد. محمد جامع اظهار کرد: اخذ پروانه تخصصی حرفه ای 
توسط بنگاه های مشاور املاک یک الزام است که حتما باید 

رعایت شود.
وی افزود: صاحبان بنگاه های مشــاور امــلاک باید به این 
حرفه به شــکل یک فعالیــت کاملا حرفــه ای و تخصصی 

نــگاه کنند و پــس از طــی دوره هــای آموزشــی و اخذ 
 نمــره قبولی نســبت بــه اخــذ پروانه تخصصــی املاک

 اقدام کنند.
جامع از طرح تشــدید نظارت بر بنگاه های معاملات املاک 
خبرداد و اضافه کرد: اشــخاصی کــه می خواهند در صنف 
بنگاه هــای معاملات امــلاک فعالیت کنند حتمــا قبل از 
بارگذاری مدارک فعالیت کاریشــان باید نسبت به دریافت 

پروانه تخصصی اقدام کنند.

دبیر کارگروه تنظیــم و کنترل بازار املاک و مســتغلات 
خوزستان با اشاره به لزوم ثبت قراردادها در سامانه خودنویس 
از ابتــدای تیرماه جــاری گفت: در این خصوص روســای 
راه و شهرســازی در شــهرهای اســتان باید در هماهنگی 
کامل بــا تعزیرات، اتــاق اصنــاف، دادســتانی و اتحادیه 
مشــاوران املاک باشــند و عملکرد ماهانه را رصد کرده و 
 مراتب را به دبیرخانه شــورای مســکن اســتان به صورت

ماهانه ارسال کنند.

مجری طرح پنبه کشــور با بیان اینکه پیش بینی می شود 
سطح کشت پنبه در ســال جاری به 90 هزار هکتار برسد 
گفت: بیش از 250 هزار تن وش پنبه از مزارع برداشت شود. 
به گزارش وزارت جهادکشاورزی، ابراهیم هزارجریبی گفت: 
تاکنون نزدیک به 70 هزار هکتار از اراضی زیر کشت پنبه در 
سامانه پهنه بندی وزارت جهادکشاورزی ثبت شده و برآورد 
می کنیم به دلیل محدودیت منابع آبی و قطع برق چاه های 
کشاورزی در ســاعاتی از روز، 90 هزار هکتار از اراضی زیر 

کشت پنبه برود. وی با بیان این که با کشت 90 هزار هکتار 
پنبه، 75 درصد برنامه امســال تحقق می یابد، اظهار کرد: 
برای ســال جاری، کشــت 115 هزار و 350 هکتار پنبه را 

برنامه ریزی کرده بودیم.
هزارجریبی در همین حال گفت: کشــت پنبــه تقریبا در 
اقصی نقاط کشور تمام شــده و تنها معدودی از کشاورزان 
پس از برداشــت محصولاتی مانند گندم، در حال کشــت 
پنبه هســتند. وی پیش بینی کرد؛ از سطح 90 هزار هکتار 

 سطح زیرکشــت، بیش از 250 هزار تن وش پنبه از مزارع 
برداشت شود.

مجری طرح پنبه کشور با اشاره به این که پنبه کاران امسال 
کود یارانه ای دریافــت کرده اند، تصریح کرد: کشــاورزان 
متقاضی که به مراکز خدمات حمایتی کشــاورزی مراجعه 
کردند، کود یارانه ای برای کاشت در اختیارشان قرار گرفته 
اســت و برای مرحله داشــت نیز کود اوره یارانه ای دریافت 

خواهند کرد.

رئیس انجمن صنفی گاوداران ایران گفت: طبق 
آخرین آمار وزارت جهاد کشاورزی 11.7 میلیون 
تن شیر خام ســالانه در کشور تولید می شود که 
نیاز داخلی صنعت لبنیات را پوشــش می دهد و 
هیچ کمبودی در این زمینه نداریم. »سید احمد 
مقدسی« درباره میزان تولید شــیر خام، افزود: 
طبق نرخ تورم و افزایش هزینه های تولید هر ساله 
قیمت شیر خام توسط شــورای قیمت گذاری و 
اتخاذ سیاست های ابلاغی محصولات کشاورزی 

تعیین تکلیف می شود.

وی اظهار داشــت: بر اساس تصمیم گیری شورای 
قیمت گــذاری و اتخــاذ سیاســت های ابلاغی 
محصولات کشاورزی سال گذشته قیمت مصوب 
هر کیلوگرم شــیر خام با مشــخصات 3.2 درصد 
چربی، 3 درصد پروتئیــن و بار میکروبی زیر 100 
هزار، 15 هزار تومان تعیین و ابلاغ شده بود. رئیس 
انجمن صنفی گاوداران ایران تصریح کرد: امسال نیز 
براساس تصمیم گیری این شورا قیمت هر کیلوگرم 

شیرخام تعیین شده اما هنوز ابلاغ نشده است.
مقدسی با بیان اینکه 60 درصد تغذیه دام شیری و 

گوشتی را یونجه و ذرت علوفه ای تشکیل می دهد، 
گفت: در حال حاضر نهاده های دامی مورد نیاز این 
صنعت در کشور موجود است، اما تولیدکنندگان با 
افزایش نرخ یونجه و ذرت علوفه ای روبرو شده اند، 
اما تولید کنندگان این صنعت با افزایش نرخ یونجه 

و ذرت علوفه ای روبرو شده اند.
وی بیان کرد: امسال قیمت هر کیلوگرم یونجه به 
حدود 16 هزار تومان و ذرت علوفه ای به حدود 4 
هزار تومان رسیده که این امر نگرانی هایی را برای 

تولیدکنندگان ایجاد کرده است.

ســخنگوی آب و فاضلاب تهران گفــت: 35 درصد 
مشترکان شــهر تهران در رده خوش مصرف ها قرار 
دارند، 60 درصد پرمصرف هستند و 5 درصد بد مصرف 
هستند. بهنام بخشی سخنگوی آب و فاضلاب استان 
تهران در برنامه »صبحانه ایرانی« شــبکه دو گفت: 

طبق آمار روز گذشته 10 تیر، حدود 3 میلیون و 697 
هزار لیتر آب در تهران مصرف شده که نسبت به سال 
گذشته 100 میلیون لیتر بیشتر مصرف آب در تهران 
مصرف شده است. این نشان می دهد که سرانه مصرف 

آب در تهران همچنان بالاست.

او افزود: در الگوی مصرف ســرانه مصرف هر شخص 
طی یک شبانه روز 130 لیتر تعیین شده، اما آمار نشان 
می دهد با توجه به روشن شدن کولر های آبی سرانه 
مصرف آب به بیش از 250 لیتر رســیده و به عبارت 

دیگر دوبرابر شده است.

دولت سیزدهم طی 3 سال فعالیت خود توانست موجب رشد 
400 هزار تنی تولید برنج کیفی داخلی شود تا جایی که بازار 
این محصول همچنان تنظیم است و کمبودی در بازار نداریم. 
طبق آمارهای موجود میزان تولید برنج سفید در سال 1400 
یعنی ابتدای دولت سیزدهم حدود 2 میلیون و 100 هزار تن 
بود که با روند افزایشی در دولت ســیزدهم این رقم در سال 

1401 به 2 میلیون و 500 هزار تن رسید.
طبق آمارهای وزارت جهاد کشــاورزی نیاز سالانه کشور به 
برنج سفید بین 3 تا 3.5 میلیون تن است که بخش عمده آن از 
محل تولید داخلی و بخشی از کسری یعنی بین ۸00 هزار تن 

تا یک میلیون تن از محل واردات تامین می شود.
در ابتدای فعالیت دولت سیزدهم قیمت برنج ایرانی به دلیل 
ممنوعیت واردات در فصل برداشت محصول برنج داخلی به 
شدت افزایش پیدا کرد و شرایط اقتصادی و معیشتی مردم 
باعث شد که اقبال به ســمت مصرف برنج خارجی باشد، به 
طوری که در سال 1401 حدود یک میلیون و 7۸3 هزار تن 
برنج وارد کشور شد که از این میزان یک میلیون و 363 هزار 
تن سهم بخش خصوصی بود و دولت در مقاطعی توانست زمان 
ممنوعیت واردات را برای تنظیم بازار کاهش دهد؛ همچنین 
 تنظیم بــازار این محصــول را در اختیــار بخش خصوصی 

قرارداد شد.
طی سه ســال اخیر حفظ اراضی شــالیزاری، افزایش تولید 
در واحد ســطح، به کارگیری و تامین بذر اصلاح شده و ارقام 
کیفی و پرمحصول، بازسازی و نوســازی شالیکوبی ها، رشد 
مکانیزاسیون برنج، تغذیه گیاهی و مصرف متعادل کودهای 
ازته، فسفاته و پتاســه، مدیریت آفات، بیماری ها و علف های 
هرز، توسعه روش های نوین مانند کشت مکانیزه با نشاکار و 
خشــکه کاری در مناطق تحت تنش آبی، برداشت مکانیزه با 
کمباین های ویژه شالیزاری و افزایش سطح رتون از اقدامات 

خوبی بوده که منجر به بهبــود کیفی و کاهش ضایعات برنج 
سفید شد.

براساس آمارها سطح زیرکشت برنج کشور 770 هزار هکتار 
است که در دولت سیزدهم علیرغم اینکه افزایشی در سطح 
زیرکشت برنج در استان های شمالی کشــور رخ نداد، بلکه 
تلاش های حمایتی دولت از تولیدکننــدگان و به کارگیری 
مکانیزاسیون در اراضی شــالیزاری باعث رشــد تولید این 

محصول استراتژیک و ارزشمند شد.
همچنین ضریب تبدیل برنج بــا ورود کمباین های جدید و 
تخصصی، اصلاح ساختار شــالیکوبی ها و مدیریت مناسب 
در شالیزارها افزایش مطلوبی پیدا کرد تا جایی که در دولت 
سیزدهم مکانیزاسیون کاشت و برداشــت برنج با حدود 10 
درصد افزایش ظرف ســه ســال اخیر به ترتیب به 72 و 90 

درصد رسید.
برنج کاران در گذشته با خرمن کوب برنج ها را می کوبیدند و یا از 
کمباین های برداشت غلات در شالیزارها استفاده می کردند که 
علاوه بر شکستگی دانه برنج، ضایعات و ریزش زیادی در زمان 
برداشت محصول داشت، اما با ورود کمباین های جدید برنج 
و همچنین اصلاح ساختار شالیکوبی ها ضایعات برنج در زمان 

برداشت و پس از برداشت محصول کاهش یافت.
کمباین های جدید برنج به علت داشتن تکنولوژی های نوین 
به راحتی وارد شالیزارها می شوند و به موقع و در بهترین زمان 
ممکن عملیات برداشت محصول برنج را انجام می دهند که 
تمامی اینها منجر به کاهش هزینه های تولید، تســهیل در 

برداشت، افزایش عملکرد و تولید در مزارع برنج شده است.
بنابراین دولت سیزدهم در سال 1402 علاوه بر مدیریت تولید 
و بازار برنج داخلی و خارجی، بــا افزایش تولید داخلی میزان 
واردات را کاهش داد، به طوری که همچنان بازار این محصول 

تامین است و هیچ کمبودی در آن احساس نمی شود.

دولت  ســیزدهم با احیای 
کارخانه هــای تعطیــل و 
نیمه تعطیل، چراغ امید را در 
دل ده ها هزار کارگر روشن 
کرد. کارخانه هایی که چرخ 
تولیدشان دوباره به کار افتاد تا نان کارگران آجر نشود. 
به گزارش تسنیم؛ احیای واحدهای تعطیل و نیمه 
تعطیل یکی از سیاست های دولت سیزدهم در حمایت 
از تولید بود. دولت سیزدهم با آسیب شناسی,  پرداختن 
به حل مسئله بنگاه های اقتصادی و احیای واحدهای 
راکد و نیمه تعطیل که مورد توجه مقام معظم رهبری 

بود را در دستور کارقرارداده بود.
اواخر خرداد ماه بود کــه علی کریم پور، دبیر اجرایی 
نهضت احیــای واحدهای اقتصادی نهاد ریاســت 
جمهوری دربــاره احیای کارخانه هــای تعطیل و 
نیمه تعطیل گفت: رییس جمهور شهید به صورت 
تخصصی مباحث حقوقی و اقتصادی را برای احیای 

واحدهای اقتصادی پیگیری می کردنــد و بیش از 
9000 واحد اقتصادی در کشــور که تعداد زیادی از 
آنها در صنایع پایین  دستی پتروشیمی بودند در زمان 
سه ساله این دولت احیا شــدند. وی افزود: با احیای 
این 9000 واحد اقتصادی که حدود 5000 واحد آن 
به صورت کامل تعطیل بودند، بیش از 215 هزار نفر 

شغل به صورت مستقیم و غیرمستقیم ایجاد شد.
کریم پور میزان سرمایه احیا شده با احیای واحدهای 
اقتصادی در دولت سیزدهم را 300 همت اعلام کرد 
و گفت: هیچ واحد اقتصادی الان در کشور نمی توانیم 
پیدا کنیم که به راحتی تعطیل شود، چرا که با اصلاح 
سازوکارهایی، دیگر مثل گذشته واحدهای اقتصادی 
با بروز مشکلات، سریعا به سمت تعطیلی سوق پیدا 
نمی کنند. وی ادامه داد: دهه 90 دهه تعطیلی کارخانه 
ها بود، ولی در سه سال فعالیت دولت سیزدهم، یک 

کارخانه توسط بانک ها تعطیل نشد.
چندی قبل نیز امیرحسین مدنی،نماینده دولت در 
نهضت احیای واحدهای اقتصادی    با اشاره به اینکه 
ابتدای دولت ســیزدهم به علت تعطیلی واحدهای 

تولیدی با شرایط بدتر از کرونا مواجه بودیم، یادآور شد: 
در ابتدای این دولت به علت تعطیلی واحدهای تولیدی 
و واگذاری های غیرعادلانه و غیراصولی در دولت های 
قبل و تبعات امنیتی و اجتماعی آن با شرایط بدتر از 
کرونا مواجه بودیم، به طوری که حدود 60 هزار واحد 
تعطیل و نیمه تعطیل در کشور وجود داشت که 9000 
واحد تولیدی تعطیل و نیمه تعطیل در دولت سیزدهم 

احیا شدند.
بنابر این گزارش محمد مخبر, سرپرســت ریاست 
جمهوری  با بیان اینکه شهید رئیسی در زمینه رشد 
و رونق اقتصاد و تولید کشور دغدغه جدی داشت و 
مسائل این حوزه را به شکل مستمر پیگیری می کرد، 
افزود: شهید رئیســی به هیچ عنوان جلسات رصد 
اقتصادی را تعطیل نمی کرد و در کنار آن جلســات 
متعددی با مسئولان و فعالان اقتصادی داشت و علاوه 
بر اینها به صورت میدانی نیز مسائل و رفع مشکلات 

این بخش را دنبال می کرد.
مخبر احیای واحدهای تولیــدی راکد را یکی دیگر 
از دغدغه های جدی رئیس جمهور شهید دانست و 

اظهار داشت: دولت ســیزدهم احیای 10هزار واحد 
تعطیل یا نیمه تعطیل را هدف گــذاری کرده بود که 
امروز بخش قابل توجهی از آن محقق شده و بخش 
زیادی از موفقیت های دولت مردمی در زمینه تشکیل 
سرمایه ثابت، کاهش نرخ بیکاری و رشد تولید مربوط 

به اقدامات و تلاش های دولت در همین عرصه است.
شایلی قرایی
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215 هزار شغل با احیای 9 هزار واحد اقتصادی ایجاد شد

شکست رکورد احیای واحدهای تولیدی راکد  

افزایش ذخایر ارز و طلا 

تشدید نظارت بر بنگاه های معاملات املاک

برآورد کشت پنبه در ۹۰ هزار هکتار اراضی

تولید ۱۱.۷ میلیون تن شیر خام 

۶۰ درصد مشترکان آب تهران پرمصرف هستند

رشد ۴۰۰ هزار تنی تولید برنج کشور

اعلام قیمت های جدید بلیت هواپیما برای هر ایرلاین

حضور بخش خصوصی در عرصه اشتغالزایی
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

جذب ســرمایه گذاری یکی از اساســی ترین 
مولفه های توســعه بــازار کار اســت و بدون 
دسترسی به منابع مالی نمی توان کار اساسی 
در حوزه اشــتغالزایی انجام داد. سرمایه های 
خارجــی و داخلی باید به ســرعت جذب و در 
راستای ایجاد زمینه ها و مشوق های لازم برای 
حضور بخش خصوصی در عرصه اشتغالزایی 
 خصوصا اشــتغالزایی از طریق توســعه تولید

 به کار گرفته شود.
با توجه به شرایط اقتصادی سختی که در حال 
حاضر بــرای جامعه کارگری و بازنشســتگی 
وجود دارد دولت چهاردهم بعد از تشکیل باید 
حتما یک رویکرد جدی و کامــلا جهت دار را 
در خصوص مطالبات و مــزد کارگران جدی 
بگیرد و اجازه دهد که مشکلات عمده آنها که 
یکی از آنها همین دســتمزد است به سرعت 
در جلسات مطرح شــود و مورد بازنگری قرار 
گیرد ،یا خود دســتمزد دچار تغییر اساســی 
 شــود و یا اینکه مزایای جدی برای این بخش

 تعریف شود.
بخش دولتی اقتصاد شــامل صنایع نفت و گاز 
و خودرو و فولادسازی و... اشــباع شده است. 
یکی از مهم ترین راهکارهای ایجاد اشــتغال 
پایدار کمک به شکل گیری بنگاه های کوچک 

و متوسط است. 
در ایــن زمینــه دولــت می توانــد بــا 
ســرمایه گذاری های زیرســاختی و ایجــاد 
مشوق های لازم زمینه جذب سرمایه های مردم 
و همچنین سرمایه های خارجی در حوزه های 
تولیدی فراهــم کند و از این طریــق به ایجاد 
اشــتغال کمک کند. برای این سرمایه گذاری 
زیرساختی و ایجاد مشــوق های مورد نظر هم 
دولت قاعدتا باید به منابع مالی دسترسی داشته 

باشد.
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آخر
 کسب و کار

رباتی با مغز آزمایشگاهی ابداع شد
محققان دانشگاه تیانجین چین و دانشگاه علوم و فناوری جنوب این کشور یک ربات با مغز 
مصنوعی آزمایشگاهی ابداع کرده اند. به گزارش اینترستینگ انجینرینگ، فناوری مغز روی 
تراشه برای آموزش ماشین جهت انجام فعالیت های مختلف به کار گرفته شده است. طبق 
بیانیه دانشگاه تیانجین محققان ارگانوئیدهای مغز را با تراشه رابط عصبی ترکیب کردند تا 
یک ماشین پیچیده بسازند. این ربات طوری آموزش دیده تا به آسانی اشیا را بگیرد و از موانع 
اجتناب کند. ارگانوئیدهای مغز توده های سه بعدی آزمایشگاهی هستند که با استفاده از 
قابلیت خود سازمان دهی و تمایز سلول های بنیادی پرتوان انسانی ایجاد می شوند. مینگ 
دانگ نائب رییس دانشگاه تیانجین اعلام کرد این فناوری از یک مغز آزمایشگاهی )مانند 

ارگانوئید مغز( همراه با تراشه الکترودی به شکل مغز روی تراشه استفاده می کند.
فناوری مغز روی تراشه بخشی از رابط مغز-رایانه است که سیگنال های الکتریکی مغز 
را با قدرت رایانش خارجی ترکیب می کند. پس از راه اندازی شــرکت نورالینک توسط 
ماسک، این فناوری بسیار مشهور شد. اکنون با دســتاورد جدید محققان چینی، آنها 
امیدوارند بتوانند یک هیبرید انسان- ربات هوشمند بسازند. محققان مدعی هستند این 
نخستین سیستم تعامل اطلاعات پیچیده مغز روی تراشه منبع باز در جهان است و ممکن 
 Brain استبه توسعه رایانش مشابه مغز منجر شود. آنها در گزارش اخیر خود که در نشریه
انتشارات دانشگاه آکسفورد منتشر شده، اعلام کردند ارگانوئیدهای مغزی یک پلتفرم 
خارق العاده برای مدلسازی اختلالات عصبی و نوید بخش روش ترمیم مغزی هستند اما 

تاثیرات شبیه سازی فیزیکی روی تحولات و یکپارچه سازی همچنان مشخص نیست.

۲۰۰کسب و کار دیجیتال تسهیلات گرفتند
رئیس سازمان فناوری اطلاعات گفت: تسهیلاتی که به کسب وکارهای آسیب دیده وعده 
داده شده بود، دیر تأمین شد و در نهایت ۲۰۰ کسب وکار از ۱۰۰ تا ۵۰۰ میلیون تومان 
تسهیلات دریافت کردند. محمد خوانساری در نمایشگاه الکامپ با بیان اینکه از ابتدای 
دولت دولــت راه اندازی پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند را پیگیری کردیم، گفت: 
همچنین با توجه به تصویب سند تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات، ارتقای زیرساخت های 

مورد نیاز برای خدمات دولت هوشمند از مهمترین اقداماتی بود که بر آن تمرکز کردیم.
وی با اشاره به تقویت نظام تنظیم گری گفت: توانمندسازی کسب وکارهای دیجیتال و توسعه 
سکوهای بومی، ارتقای سطح امنیت فضای مجازی و اندازه گیری میزان ارتقای دولت هوشمند 
و سنجش مستمر آن از تکالیفی بود که در اساسنامه سازمان به صورت شفاف آمده است و ما برای 
آن تلاش کردیم. رئیس سازمان فناوری اطلاعات به میزان تسهیلات اعطایی به کسب و کارها 
در قالب آئین نامه حمایت از کسب و کارهای دیجیتال گفت: تسهیلاتی که به کسب وکارهای 
آسیب دیده وعده داده شده بود، دیر تأمین شــد و در نهایت ۲۰۰ کسب وکار از ۱۰۰ تا ۵۰۰ 
میلیون تومان تسهیلات دریافت کردند. وی گفت: در گذشــته در حوزه دولت الکترونیک، 
پنجره های هوشمند جزیره ای به صورت ناقص و ارزیابی نشده در دستگاه های مختلف شکل 
گرفته بود از این رو ما تلاش کردیم در پنجره ملی آن را یکپارچه کنیم. خوانساری افزود: در 
مرداد ۱۴۰۰ مجموع تراکنش های مرکز ملی تبادل اطلاعات حدود ۲۸۶ میلیون تراکنش بود 
و امروز پس از هزار روز خدمت، این رقم به بیش از ۹ میلیارد و ۲۰۰ میلیون رسیده است. این 
میزان رشد یعنی بخش خصوصی توانسته از امکانات و داده های دولت با رعایت حریم خصوصی 

و امنیت، دسترسی داشته باشد و برای ارائه سرویس استفاده کند.

ســرمایه گذاری ۷۵ میلیارد دلاری دومین تراشه ساز 
بزرگ کره  جنوبی

اس کی هاینیکس که بازوی نیمه رسانای گروه اس کی است، قصد دارد ۱۰۳ تریلیون وون 
)۷۴.۸ میلیارد دلار( تا سال ۲۰۲۸، ســرمایه گذاری کند که منعکس کننده تلاش این 
شرکت برای تحکیم آینده کسب و کار خود اســت. گروه اس کی در بیانیه ای اعلام کرد 
حدود ۸۰ درصد معادل ۸۲ میلیارد وون به سرمایه گذاری در تراشه های حافظه پهنای باند 
بالا اختصاص خواهد یافت. تراشه های اچ بی ام اس کی هاینیکس، برای استفاده با شتاب 
دهنده های هوش مصنوعی انویدیا، بهینه سازی شده اند. در راستای سرمایه گذاری در 
هوش مصنوعی، اس کی تلکام و اس کی برادباند، ۳.۴ تریلیون وون در کسب و کار دیتاسنتر 
خود سرمایه گذاری خواهند کرد. این برنامه پس از آن اعلام شد که چی تائه وون، رئیس 
گروه اس کی و حدود ۲۰ مدیر ارشد، دیدارهای استراتژی سالانه ای برای بحث درباره مسیر 
فعالیت دومین گروه تجاری بزرگ کره جنوبی پس از سامسونگ برگزار کردند. این مدیران 
مذاکرات فشرده ای به مدت ۲۰ ساعت درباره راه های به سازی این گروه برگزار کردند که 

کسب و کارهای دیگری شامل انرژی، مواد شیمیایی و باتری دارد.
مدیران تصمیم گرفتند که گروه اس کی قصد دارد تا سال ۲۰۲۶، حدود ۸۰ تریلیون وون از 
عملیات و تعمیرات اساسی کسب و کار تولید کند. این اهداف همچنین شامل تضمین ۳۰ 
تریلیون وون جریان نقدی آزاد در سه سال است تا نسبت بدهی به سهام خود را زیر ۱۰۰ 
درصد نگه دارد. بر اساس این بیانیه، این گروه که سال گذشته ۱۰ تریلیون وون از دست 
داد، انتظار دارد در سال میلادی جاری، ۲۲ تریلیون وون سود پیش از مالیات ثبت کند و 
افزایش آن به ۴۰ تریلیون وون در سال ۲۰۲۶ را هدف گذاری کرده است. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، در حالی که برای اولین بار است که اس کی، برنامه های سرمایه گذاری خود را 
تا سال ۲۰۲۸ فاش می کند، اس کی هاینیکس، برنامه های سرمایه گذاری زیادی را در 
سال جاری اعلام کرده است که شامل ۳.۸۷ میلیارد دلار برای ساخت کارخانه بسته بندی 
پیشرفته و مرکز تحقیقاتی برای محصولات هوش مصنوعی در ایندیانا می شود. این شرکت 
در داخل کشور، ۱۴.۶ میلیارد دلار برای ساخت مجتمع تراشه های حافظه جدید و ادامه 
سرمایه گذاری های داخلی دیگر از جمله در »خوشه نیمه رسانای یونگین« هزینه می کند.

رقابت کارآفرینان برای جذب سرمایه در برنامه کارمانی
مدیرکل دفتر تأمین مالی و سرمایه گذاری معاونت علمی گفت: برنامه کارمانی علاوه بر 
جنبه  آموزشی، فرصتی واقعی برای تامین مالی طرح های منتخب کارآفرینان را فراهم 
می کند. عبدالمجید مرشدی، مدیرکل دفتر تأمین مالی و سرمایه گذاری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در یادداشتی گفت: در دنیای پر رقابت 
کســب وکارها، جلب نظر ســرمایه گذاران و تامین مالی یکی از مهم ترین چالش هایی 
است که کارآفرینان با آن روبرو هستند. تجربه نشــان  داده است که ارائه  مناسب طرح 
می تواند نقشی اساسی در جلب نظر سرمایه گذاران و موفقیت در تامین مالی ایفا کند. 
این موضوع به خوبی در دومین قســمت از برنامه کارمانی به تصویر کشیده شده است. 
برنامه کارمانی با پرداختن به این موضوع مهم و ارائه ی آموزش های کاربردی در زمینه ی 
 ارائه ی طــرح، به نمونه ای آموزنده بــرای کارآفرینان و صاحبان کســب وکارها تبدیل 

شده است.
در این برنامه، شاهد رقابت طرح های مختلف با یکدیگر برای جذب سرمایه از طریق ابزار 
تامین مالی جمعی هستیم. نکته ی قابل توجه اینجاست که فارغ از محتوای طرح که باید 
اقتصادی و منطقی باشد، نحوه ی ارائه ی آن از سوی کارآفرینان، تاثیر بسزایی در نظر داوران 
و تمایل سرمایه گذاران دارد. در کارمانی، صاحبان کسب وکارها در مقابل گروهی از داوران 
متخصص قرار می گیرند و طرح های خود را برای جلب نظر آن ها ارائه می دهند. داوران 
این برنامه که خود از جمله کارآفرینان، سرمایه گذاران و اساتید برجسته در حوزه اقتصاد، 
مدیریت، کارآفرینی و... هستند، نکات مفیدی را در زمینه ی ارائه ی مناسب طرح به اشتراک 
می گذارند و بارها بر اهمیت ارائه ی مناسب تاکید می کنند. آنها معتقدند که تسلط بر فن بیان 

و انتقال درست محتوا یکی از رمزهای موفقیت در این رقابت است.
یکی از مهم ترین نکاتی که در این برنامه بر آن تاکید می شود، اهمیت اعتماد به نفس و 
کنترل استرس در حین ارائه است. صاحب طرح باید به طرح خود و قابلیت هایش اشراف 
کامل داشته باشد و این اعتماد به نفس را در ارائه ی خود به وضوح نشان دهد. یکی از نکات 
کلیدی که در این برنامه به آن پرداخته می شود، کنترل اســترس در حین ارائه است. 
کارآفرینان باید بتوانند بر اضطراب خود غلبه کرده و با اعتماد به نفس کامل، ایده ی خود 
را به مخاطب منتقل کنند. تمرکز بر روی نکات کلیدی طرح و آمادگی برای پاسخگویی 

به سوالات داوران از دیگر نکات مهمی هستند که در این برنامه به آن ها اشاره می شود.

اخبار

بنا بــر آمار رســمی معاونت 
علمی تعــداد شــرکت های 
دانش بنیان در تیرماه ســال 
۱۴۰۳ نسبت به سال ۱۴۰۰ 
حدود ۵۰ درصد رشد داشته 
و بازار فروش شــرکت ها نیز در دولت سیزدهم ۳ برابر 

شده است.
به گزارش مهر، توجه به دانش پایگی اقتصاد، تولید داخل 
و توسعه کمی و کیفی شرکت های دانش بنیان همواره 
مورد تاکید دولت سیزدهم در ۳ سال اخیر بوده است به 
طوری که آمارها هم این ادعا را تایید می کند. براساس 
آمار رســمی معاونت علمی به لحاظ کمی شرکت های 
دانش بنیان در سال ۱۴۰۳ نســبت به دوره قبل رشد 
۵۰ درصدی داشته اند و به دنبال رشد کمی شرکت ها، 
اشــتغال نخبگان و فارغ التحصیلان دانشگاهی در این 

شرکت ها با رشد قابل توجهی رو به رو بوده است.

نگاهی به آمار افزایش شــرکت های دانش 
بنیان در دولت سیزدهم

در ۳ سال اخیر با رشد نسبتاً قابل قبولی در تعداد شرکت 
های دانش بنیان و اشتغال آفرینی این شرکت ها مواجه 
بودیم که این موضوع به خصوص در سال ۱۴۰۱ با توجه 
به نامگذاری شعار سال به »تولید، دانش بنیان، اشتغال 
آفرین« بســیار پررنگ تر بود. به طــوری که از ۶۶۳۲ 
شرکت در سال ۱۴۰۰ به ۸۲۶۰ شرکت در سال ۱۴۰۱ و 
۹۷۳۳ تعداد شرکت در سال ۱۴۰۲ رسیده ایم. در حال 
حاضر نیز ۹۹۷۰ شــرکت دانش بنیان به تائید معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان رســیده که این 
تعداد ۸۶۱ شرکت فناور، ۲۳۳۷ شرکت نوآور و ۶۷۷۱ 
شرکت به صورت نوپا تائید شده اند. بر این اساس تعداد 
شرکت های دانش بنیان در تیر ماه سال ۱۴۰۳ نسبت به 

سال ۱۴۰۰ حدود ۵۰ درصد رشد داشته است.

رشد ۵۵ درصدی اشتغال فارغ التحصیلان در 
شرکت های دانش بنیان

نکته قابل توجه آنکه این شــرکت ها با ایجاد زیرساخت 
لازم به منظــور بهره بــرداری از توانمندی های فنی و 
تخصصی فارغ التحصیلان دانشــگاهی توانسته اند در 
تیرماه سال ۱۴۰۳ امکان اشتغال برای بیش از ۴۰۷ هزار 
نفر را فراهم آورند که نســبت به ۲۶۳ هزار نفر در سال 

۱۴۰۰، رشد حدود ۵۵ درصدی داشته است.

سرعت دریافت مجوز دانش بنیانی ۵۰ درصد 
افزایش یافت

از طرفی حمایت از شــکل گیری و بزرگ شدن شرکت 
های دانش بنیان یکی از اهــداف معاونت علمی در این 
دوره بود و در این راســتا تلاش شد فرآیند دانش بنیان 
شدن شــرکت های دانش بنیان تسریع شود و به گفته 
مسئولان معاونت علمی ســرعت دریافت مجوز دانش 

بنیانی شرکت ها، افزایش ۵۰ درصدی داشته است.

نوپاها ۲۰ روزه ارزیابی می شوند
در همین رابطه رضا اســدی فر معاون توسعه شرکت 
های دانش بنیان در گفتگو با مهر اعلام کرده است که 

فرایند ارزیابی شرکت های دانش بنیان، در طول ۳ سال 
به طور متوسط از حدود ۹۰ روز به زیر ۴۰ روز رسیده و 
حداکثر زمان ارزیابی از ۳۰۰ روز به ۷۰ روز کاهش یافته 
است. همچنین برای شرکت های نوپا که ۸۰ درصد سبد 
شرکت های ما را دارند، ارزیابی به صورت غیر حضوری 
و زمان آن به کمتر از ۲۰ روز رسیده و برای شرکت های 
نوآور و فناور با توجه به اینکه حتماً نیاز به بازدید دارند، 

زمان ارزیابی در حدود یک ماه انجام می شود.

تغییر نظام ارزیابی شرکت های دانش بنیان 
بعد از حدود ۱۰ سال

یکی دیگر از اتفاقات خوبــی که در این دوره رقم خورد، 
تغییر »نظام ارزیابی شرکت های دانش بنیان« بود که از 
مردادماه ســال ۱۴۰۲ اجرایی شد. در آیین نامه جدید 
که توجه به »اقتصاد دانش بنیــان« را به جای حمایت 
صرف از دانش بنیان ها دنبال می کند، به ارزیابی مستمر 
میزان فروش شــرکت ها، کاهش سرعت فرایند دانش 
بنیان شدن شرکت ها، اشــتغال تخصصی شرکت ها، 
سطح فناوری و تســلط بر دانش فنی و… توجه شده 
و شاخص ها و فرایندهای ارزیابی شرکت ها به طور کل 

تغییر یافته است.

سیر صعودی آمار فروش شرکت های دانش 
بنیان در ۳ سال

شاخص بعدی درباره شرکت های دانش بنیان موضوع 
درآمد آنها است که افزایش آن ارتباط مستقیمی با بلوغ 
زیست بوم اقتصاد دانش بنیان دارد در همین رابطه یکی 
از برنامه هــای اصلی معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان در دوره جدید افزایــش درآمد و به تبع آن 
افزایش سهم اقتصاد دانش بنیان از تولید ناخالص داخلی 
است. اسدی فر می گوید: آمار رسمی فروش شرکت های 
دانش بنیان حاکی از آن اســت که میــزان فروش این 
شرکت ها از میزان فروش این شــرکت ها از ۲۱۵ هزار 
میلیارد تومان در سال مالی ۱۳۹۹ به ۲۲۳ هزار میلیارد 
تومان در سال مالی ۱۴۰۰ و به حدود ۴۰۷ هزار میلیارد 
تومان در سال مالی ۱۴۰۱ افزایش داشته است و پیش 
بینی می شود این عدد برای ســال مالی ۱۴۰۲ که در 
تیرماه ۱۴۰۳ مشخص می شــود، به بیش از ۶۰۰ هزار 

میلیارد تومان برسد.
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 
سهم فروش شرکت های دانش بنیان از GDP براساس 
آخرین آمار احصا شده در سال ۱۴۰۲ را حدود ۳ درصد 

اعلام کرد.

۹۹۸ شرکت در ســال مالی ۱۴۰۱ مشمول 
معافیت مالیاتی شدند

به منظــور جهت دهی حمایت های مالیاتی به ســمت 
توســعه نوآوری و اقتصاد دانش بنیان، برخی شــرکت 
ها با احراز شــرایط خاص می توانند برای فعالیت های 
تحقیق و توســعه ای خود از اعتبار مالیاتی اســتفاده 
کنند. حمایت های مالیاتی از همان ســال اول اجرای 
قانون »حمایت از شــرکت ها و مؤسسات دانش بنیان« 
با هدف کاهش هزینه های شــرکت ها و سوق دادن آنها 
به انجام فعالیت های تحقیق و توســعه در سال ۱۳۹۲ 
 آغاز شد و در این دوره مهمترین حمایت مالیاتی برای 
شــرکت های دانش بنیان، معافیت مالیــات بر درآمد 
شــرکت ها و موسســات دانش بنیان بوده است که بر 

این اساس ۱۰۹۸ شــرکت برای ســال مالی ۱۴۰۰ و 
۹۹۸ شرکت برای ســال مالی ۱۴۰۱ مشمول معافیت 

مالیاتی شدند.

۲ سرفصل اعتبار مالیاتی اضافه شد
پس از تقریباً یک دهه اجرای قانون حمایت از شرکت ها 
و مؤسسات دانش بنیان، با تصویب قانون مترقی جهش 
تولید دانش بنیان، ابزارهای حمایت مالیاتی ارتقاء پیدا 
کرد و ۲ ســرفصل اعتبار مالیاتی »تحقیق و توسعه« و 
اعتبار مالیاتی »ســرمایه گذاری« به سبد حمایت های 
دانش بنیان اضافه شد.براساس این ماده قانونی، معادل 
هزینه های انجام شده در پروژه های تحقیق و توسعه به 
عنوان اعتبار مالیاتی با قابلیت انتقال به سنوات آتی به 
شرکتهای دارای پروانه بهره برداری یا مجوز فعالیت از 
مراجع ذیربط اعطا خواهد شد و معادل آن از مالیات بر 
عملکرد مربوط به سال انجام هزینه مذکور یا سال های 

بعد کسر می شود.

تصویب ۴,۲۰۰ میلیارد تومــان برای ۱۵۰۰ 
پروژه تحقیق و توسعه

بر این اســاس فعالیت های اجرایی این حمایت ها آغاز 
و در سال ۱۴۰۲ بیش از ۱۵۰۰ پروژه تحقیق و توسعه 
برای ۵۲۷ شرکت اعم از دانش بنیان و غیر دانش بنیان 
به ارزش بیش از ۴,۲۰۰ میلیــارد تومان اعتبار مالیاتی 

تصویب شد.
رضا اسدی فر معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان 
معاونت علمــی، درباره جزییات بهره منــدی از اعتبار 
مالیاتی گفته بود که اعتبار مالیاتی »تحقیق و توسعه« 
سقف ندارد و همه شرکت های دانش بنیان از آن بهره مند 
می شــوند. جنس پژوهش ها در قالب پروژه ها تعریف 
می شــود؛ بدین معنا که ورودی، خروجی سرفصل ها و 
هزینه های تخمینی تقریباً مشخص است و سالانه میزان 
این هزینه کردها بررسی شــده وآن بخشی که مشمول 
اعتبارهای مالیاتی می شود به اداره مالیات اعلام شده و 

از میزان مالیات شرکت ها کاسته می شود.
وی همچنین درباره نحوه تخصیــص اعتبار مالیاتی به 
»ســرمایه گذاری« ها نیز توضیح داد و گفت: ســرمایه 
گذاری ها به دو صورت انجام می پذیرد؛ نخست مستقیم 
اســت که طی آن به میزان ۳۰ درصد از سرمایه گذاری 
از مالیات کسر می شــود و دوم سرمایه گذاری از طریق 
صندوق ها اســت که آن ۱۰۰ درصد مالیات عملًا کسر 
خواهد شــد منتهی اختصاص این جنــس اعتبارهای 

مالیاتی برخلاف بخش »تحقیق و توسعه« که سالانه بود، 
بعد از اتمام پروژه و بهره برداری کامل تخصیص می یابد.

آنطور که اسدی فرد گفته است شرکت هایی که فروش 
بیشتری دارند مثل شرکت های »نوآور« و »فناور«، نوع 
محصول دانش بنیان آنها اهمیــت دارد و حتماً باید آن 
محصول در لیست محصولاتی که مشمول معافیت هستند، 
قرار بگیرد. بر این اساس، اگر تمام محصولات این شرکت ها 
در لیست مشمولین معافیت قرار بگیرد، کلًا معاف و اگر 
بخشی در لیست باشد به همان میزانی که با لیست تطابق 

پیدا می کنند از این اعتبارات بهره مند خواهد شد.

ابتکار معاونت علمی برای راه اندازی مجموعه 
های دانش بنیان مردم نهاد

در حوزه توسعه دانش بنیان ها اخیراً معاونت علمی، در 
یک اقدام ابتکاری که در راســتای تحقق شعار جهش 
تولید با مشارکت مردم صورت گرفت، از گفتمان سوم 
خود تحت عنوان »مجموعه های دانــش بنیان مردم 
نهاد« رونمایی کرد. براســاس این طرح که مخاطب آن 
آحاد مردم هســتند، توانمندی هایی که در زیست بوم 
فناوری و نوآوری شامل شرکت های دانش بنیان، خلاق 
و فناور، صنــدوق های پژوهش و فناوری و ســایر اجزا 
وجود دارد، با کمک مردم شکوفا خواهد شد. بسترسازی 
دانش بنیان برای نهضت تولید مردمی، جمع ســپاری 
مردمی برای تولید نوآورانه، ارتقا بهره وری تولید مردم با 
کاربست فناوری و ارتقا زنجیره ارزش ظرفیت های بومی 
با کاربست فناوری ۴ مدل پیش بینی شده برای فعالیت 
مجموعه های دانش بنیان مردم نهاد به شــمار می رود 
که جزییات آن در مصاحبه امهر با دستیار معاون علمی 

رئیس جمهور در امر مردمی سازی )اینجا( تشریح شد.
حمایت از دانش بنیــان ها دغدغه ای بــود که رییس 
جمهور شهید همواره طی سال های گذشته بر آن تاکید 
کرده بود؛ به طوری که تاکید داشــت با توجه به اینکه 
توســعه فعالیت های دانش بنیان ایجاد اشــتغال، رشد 
تولید و پیشرفت فناورانه را در پی دارد، هر نوع حمایت 
مالی، ارائه تســهیلات و تخصیص منابع به فعالیت های 
دانش بنیان در دستور کار قرار داشته باشد و آن را یک 
سرمایه گذاری می دانســت. آمارهای توسعه ای دانش 
بنیان ها در حوزه های مختلف اعم افزایش کمی شرکت 
های دانش بنیان، افزایش اشــتغال فارغ التحصیلان، 
رشد فروش شرکت و همینطور افزایش صادرات دانش 
بنیان های ایرانی نشان می دهد، این دغدغه و ماموریت 

بر زمین نماند.

اشتغال فارغ التحصیلان در دانش بنیان ها افزایش یافت

بازار فروش فناوری ۳ برابر شد
News kasbokar@gmail.com

مدیر برنامه ملــی میکروالکترونیــک معاونت علمی، 
فناوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری از 
اختصاص بیش از ۱۳ هزار میلیــارد ریال منابع برای 
توسعه فناوری میکروالکترونیک و برنامه های مشترک 
معاونت علمی خبر داد. به گزارش ایرنا، محمدحسین 
محمدی لاریجانی با اعلام این مطلب خاطرنشان کرد: 
بر اساس ماده ۹۹ برنامه پنج ساله هفتم توسعه کشور، 
یکی از حوزه های پیشران و اقتدارآفرین فناوری، حوزه 
ریزالکترونیک )میکروالکترونیک( اســت که معاونت 
علمی ریاســت جمهوری موظف شــده تا با حداکثر 
ظرفیت خود و با همکاری دیگر دســتگاه ها، به منظور 
یکپارچه ســازی زیرســاختهای این حوزه و جذب و 

توانمندسازی نخبگان اقدامات لازم را انجام دهد.
وی افزود: بر همین اســاس بنا به دستور معاون علمی 
و فناوری رئیس جمهــور، برنامــه میکروالکترونیک 
مشترکی بین ســتادهای توســعه فناوری و اقتصاد 

دانش بنیان این معاونت برای توســعه زیست بوم این 
فناوری در چهار محور اصلی در نظر گرفته شده است که 
طراحی و ساخت بدون کارخانه )Fabless( تراشه های 
مجتمع راهبردی یــا مورد تقاضای صنعــت و بازار و 
طراحی و ساخت سنسورهای صنعتی و پر مصرف، از 

اولویت های این برنامه به شمار می روند.
مدیر برنامه ملــی میکروالکترونیــک معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری ادامه 
داد: همچنین توسعه فناوری ســاخت مواد پیشرفته 
صنعت نیمه هادی با ارزش افزوده بالا و توسعه فناوری 
ساخت ادوات و تجهیزات ساخت نیمه هادی ها از دیگر 

محورهای این برنامه راهبردی هستند.
وی خاطرنشــان کرد: در حوزه طراحی و ســاخت تراشه 
مجتمع بدون کارخانه )Fabless(، معاونت علمی و فناوری 
در برنامه مشترک ستاد توسعه اقتصاد دیجیتال و برنامه ملی 
میکروالکترونیک این معاونت و با همکاری صندوق نوآوری 

و شکوفایی و محوریت اجرایی مرکز همکاری های تحول 
و پیشرفت ریاســت جمهوری از ابتدای امسال تأسیس و 
راه اندازی مرکز ملی پیشران طراحی تراشه را با تصویب و 
ابلاغ برنامه و اعتبار ۹۰۰ میلیارد تومانی، برای تربیت نیروی 
انسانی متخصص و ایجاد دفاتر طراحی متصل به صنعت 
و ارائه خدمات طراحی و ســاخت تراشه بدون کارخانه به 
شرکت های دانش بنیان و دانشگاه ها در دستور کار خود قرار 

داد که مراحل راه اندازی آن رو به پایان است.
لاریجانی تصریح کرد: در حوزه توسعه فناوری ساخت 
مواد پیشــرفته نیمه هادی، برنامه مشترکی به ارزش 
۲۰۰ میلیارد تومان توســط ستاد توسعه فناوری مواد 
و ساخت پیشرفته و برنامه ملی میکروالکترونیک ارائه 
و در معاونت علمی تصویب و ابلاغ شــد. این برنامه بر 
سه محور اســتحصال مواد نیمه هادی با ارزش افزوده 
بالا از باطله های صنعتی، توسعه فناوری خالص سازی 
مواد نیمه هادی، اکتساب دانش ساخت مواد مصرفی 

تحریمی فرآیند تولید نیمه هادی ها و نیز مواد فرآیند 
تولید، متمرکز اســت. وی افــزود: همچنین در حوزه 
طراحی و ســاخت سنســورهای صنعتی و پرمصرف، 
۵۰ میلیارد تومان اعتبار برای توسعه فناوری های این 
حوزه در برنامه مشترک ستاد نانو و میکرو و برنامه ملی 
میکروالکترونیک پیش بینی شــده است. علاوه بر این 
برای توســعه فناوری تولید ادوات و تجهیزات ساخت 
نیمه هادی ها، در این برنامه مشترک پیش بینی ۱۵۰ 
میلیارد تومان اعتبار شــده اســت که در سیر مراحل 

ارزیابی و تصویب قرار دارند.
مدیر برنامه ملی میکروالکترونیــک تصریح کرد: این 
برنامه ها در راســتای بسترســازی جهت ایجاد مراکز 
آفرینش ملی فناوری میکروالکترونیک در نظر گرفته 
شده اند که یکی از شش مرکز مهم و راهبردی معاونت 
علمی در توسعه فناوری های پیشــران و اقتدارآفرین 

کشور خواهد بود.

دبیر ستاد توسعه اتصال پذیری و ارتباطات گفت: ۴۰ درصد 
از ده هزار شرکت دانش بنیان در حوزه ICT فعالیت دارند و 
فارغ التحصیلان این حوزه می توانند در این بازار نقش آفرینی 
کنند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، تور فناورانه الکامپ همزمان با بیست و 
هفتمین نمایشگاه بین المللی الکامپ به همت مرکز توسعه 
فناوری های راهبردی معاونت علمی در محل خانه فناوری و 
نوآوری ایران برگزار شد. هدف از برگزاری تورهای فناورانه، 
گسترش و ترویج ادبیات دانش و فناوری و همچنین شناسایی 
فرصت ها و چالش های صنایع ملی و ایجاد یک پل ارتباطی 

بین نهاد دانشگاه و صنعت است.

تور فناورانه نمایشگاه الکامپ در دو بخش برگزار شد که در 
بخش اول، جمعی از متخصصان حوزه الکترونیک، کامپیوتر 
و تجارت الکترونیک از جمله بابک خرمی، مدیرکل توسعه 
سیستم های ایرانسل، علیرضا صیدی، مدیرعامل ارتباطات 
مبین نت و کیارش عباس زاده بنیانگذار اســنپ فود طی 
سخنرانی هایی به معرفی مجموعه تحت مدیریت خود، راه 
های همکاری و سرمایه گذاری در این مجموعه ها پرداختند 
و در بخش دوم از برخی از شرکت های برگزیده در نمایشگاه 
الکامپ بازدید شد. محمد کرباسی، دبیر ستاد توسعه فناوری 
اتصال پذیری و ارتباطات هم از ســخنرانان این تور فناورانه 
بود که در بحث خود، نخســت به معرفی این ستاد، اهداف 

و ماموریت های آن پرداخت و گفت: این ســتاد که از جمله 
ستادهای توسعه فناوری معاونت علمی است خرداد ماه سال 
گذشته تاسیس شده و اهدافی چون توسعه منابع انسانی و 
بهم رسانی دانشگاه ها، شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها 
با صنایع کشــور، توسعه فرهنگ بومی ســازی شبکه ملی 
اطلاعات، توســعه اتصال پذیری با اولویت هوشمندسازی 

صنایع و تقویت زیرساخت امنیت سایبری را دنبال می کند.
وی ادامه داد: تجاری سازی و بازاریابی، توسعه فناوری های 
اولویت دار و نوظهور، حمایت از نخبگان پژوهشگر و سرآمدان 
فناوری، فرهنگ سازی و ترویج سواد فناوری و رصد فناوری و 

شناسایی زیست بوم از ماموریت های ما در ستاد است.

کرباسی با اشاره به این که ستاد توسعه فناوری های اتصال 
پذیری و ارتباطات از چهار کارگروه تخصصی ارتباطات نسل 
جدید، اینترنت اشیاء و هوشمندسازی، ماهواره و سنجش 
از راه دور و امنیت ســایبری تشکیل شــده استخاطرنشان 
کرد: ۴۰ درصد از ۱۰ هزار شــرکت دانش بنیان کشــور در 
حــوزه ICT فعالیت دارند که همه آنها امروز در نمایشــگاه 
الکامپ مخاطب ما هستند. این میزان حضور فعال شرکت 
های دانش بنیان فعــال در حوزه ICT نشــان می دهد که 
ما در این بخش از ظرفیت انســانی قابل توجهی برخوردار 
 هســتیم و فارغ التحصیلان این حوزه مــی توانند در این 

بازار نقش آفرینی کنند.

اختصاص ۱۳ هزار میلیارد تومان برای توسعه میکروالکترونیک

فعالیت ۴۰ درصدی دانش بنیان ها در حوزه فناوری  اطلاعات و ارتباطات
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پرورش بوقلمون از جمله فعاليت هايي 
است كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي 
را طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه 
براي افراد آگاه و با تجربه به طور قطع 
سودآور خواهد بود. وجود هر دو نوع 
گوشت سفيد و قرمز در لاشــه بوقلمون از مزيت هاي گوشت 
اين پرنده است كه 60 درصد آن را گوشت سفيد و 40 درصد 
را گوشت قرمز تشــكيل مي دهد. اين دو نوع گوشت از نقطه  
نظر تغذيه متفاوت هســتند، گوشت ســفيد داراي چربي و 
انرژي كمتري نسبت به گوشــت قرمز است. در ايران تا پيش 
از دوره صفويه بوقلمون يافت نمي شد و نخستين بار ارامنه اي 
كه براي تجــارت از ايران به اروپا رفتنــد، بوقلمون اهلي را با 
خود به ايران آوردند و آن را به شــاه عبــاس تقديم كردند و 
بعد به دستور شــاه، تخم بوقلمون در خانه هاي ارامنه تقسيم 
شــد تا آنها به پرورش اين پرنده بپردازند. امروزه با گذشــت 
سال ها با پيشرفت علوم ژنتيك، تغذيه و مديريت و تاثير آنها 
بر پرورش بوقلمون ســبب شــد تا پرورش بوقلمون از حالت 
ســنتي خارج شــده و نوع جديدي از بوقلمون هاي صنعتي 
 به وجود آيد كه گوشــت آن حاوي پروتئيــن زياد و چربي و 

كلسترول كمتري است. 
گوشــت بوقلمون مي تواند جايگزين بســيار مناسبي براي 
گوشت قرمز باشد و از لحاظ پروتئين با گوشت هاي قرمز و از 
لحاظ داشتن ميزان آهن نيز با گوشت گوساله برابري مي كند 
و مي تواند به عنوان يك گوشــت باكيفيت در سبد پروتئيني 

خانوار قرار بگيرد. 

    هزينه توليد بالا، قيمت پايين
 بــه گفتــه اميــر خيرخــواه، عضــو هيات مديــره تعاوني 
پرورش دهنــدگان بوقلمون، امســال 20 هزار تن گوشــت 
بوقلمون توليد شده كه نسبت به سال گذشته هشت هزار تن 
افزايش داشته اســت. اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون در 
ادامه با اشاره به اينكه كليه جوجه و تخم بوقلمون براي پرورش 
از كشــور هاي اروپايي وارد ايران مي شــود، به »كسب وكار« 
مي گويد: امســال يك ميليون و 500 هزار قطعه جوجه ريزي 
براي پرورش بوقلمون گوشتي به كشــور وارد شده است و به 
دليل افزايش نرخ ارز، قيمــت واردات جوجه و تخم بوقلمون 
افزايش چشمگيري داشته كه باعث افزايش قيمت تمام شده 

گوشــت بوقلمون در ســال جاري شده اســت.  به گفته وي 
امسال به ويژه در نيمه اول ســال، هزينه هاي توليد به شدت 
افزايش يافت اما قيمت فروش محصول افزايشــي نداشت كه 
اين امر باعث متضرر  شــدن پرورش دهندگان گرديد و طي 
مدت اخير هم مجددا قيمت خوراك و قيمت واردات جوجه 
افزايش يافته كه باعث نگراني توليد كنندگان شــده اســت. 
خيرخواه قيمت فروش هر كيلو گوشــت بوقلمون به صورت 
لاشه كامل را شش هزار و 500 تومان در بازار مصرف عنوان 
مي كند. امير خيرخواه با بيان اينكه ثابت ماندن قيمت فروش 
گوشت بوقلمون در برابر افزايش قيمت مواد اوليه و هزينه هاي 
توليد براي پرورش دهندگان مقرون به صرفه نيســت، بر اين 
موضوع تاكيد دارد: قيمت گوشــت بوقلمون در نيمي از سال 
با 15 درصد ســود به نفع توليدكنندگان و در نيمي ديگر به 
ضرر آنها تمام مي شــود. به گفته عضــو هيات مديره تعاوني 
پرورش دهندگان بوقلمون، گوشت توليد شده در ايران به هيچ 
كشوري صادر نمي شــود و در حال حاضر مشكلات اقتصادي 
بسياري براي توليد داخلي گوشــت بوقلمون در ايران وجود 
دارد و تا زماني كه اين مشكلات برطرف نشود نمي توان به فكر 
 صادرات بود به همين دليل بايــد راهكارهاي ويژه اي در اين 

زمينه انديشيد. 

    دانش و آگاهي؛ لازمه پرورش شترمرغ
 مجيد ســلطاني يكــي از پرورش دهنــدگان بوقلمون كه از 
ســال 86 در اين زمينه فعاليــت دارد، پرورش شــترمرغ را 
كار ســاده اي نمي داند و با تاكيد بر اين موضوع كه گوشــت 
شــترمرغ نقش زيادي در ســلامت جامعــه دارد و مي تواند 
جايگزين مناسبي براي گوشــت قرمز باشد، مشكلات عمده 
اين صنعت را تهيه نهاده هاي دامــي مي داند. در حال حاضر 
بوقلمون از كشــور كانادا و انگلســتان به صورت جوجه يك 
روزه به كشور ما وارد مي شود به طوري كه هر جوجه يك روزه 
130 گرمي با قيمتي بين 5000 تــا 5500 تومان در اختيار 
پرورش دهندگان ايــن پرنده قرار مي گيــرد. وي درباره اين 
موضوع كه چرا در پــرورش بوقلمــون از جوجه هاي ايراني 
اســتفاده نمي شــود، مي گويد: جوجه هاي بوقلمون ايراني 
نســبت به نوع كانادايي آن داراي ضعف هاي نژادي هستند و 
در پاهاي جوجه بوقلمون هاي ايراني بعد از چند روز زخم هاي 
عفوني مشاهده مي شــود، از اين رو نگهداري آنها در مقايسه 

 با جوجه هــاي يــك روزه كانادايي چندان مقــرون به صرفه 
نخواهد بود. 

سلطاني با تاكيد بر اين موضوع كه 40 درصد گوشت بوقلمون 
قرمز و 60 درصد آن گوشت سفيد اســت و به طور كلي از هر 
بوقلمون آماده براي كشتار 65 درصد گوشت به دست مي آيد، 
ادامه مي دهد: علاوه بر گوشــت بوقلمون كه از ارزش غذايي 

بالايي برخوردار اســت، چرم خام حاصل از پاهاي اين پرنده 
نيز براي تيكه دوزي روي انواع كيف و كفش مورد اســتفاده 
قرار مي گيرد. ايــن پرورش دهنده معتقد اســت كه انتخاب 
غذاي مناســب از نكات اساســي پرورش بوقلمون است چرا 
كه نيازهاي تغذيه اي بوقلمون برحسب سن متغير است چرا 
كه همين طور كه به ســن اين پرنده افزوده مي شود نيازهاي 

پروتئيني، ويتاميني و مواد معدني بــدن اين حيوان كاهش 
مي يابد و بر نيازهاي آن به مواد انرژي زا افزوده مي شــود. به 
گفته اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون، پرورش بوقلمون از 
جمله فعاليت هايي اســت كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي را 
طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه براي افراد آگاه و با تجربه 

قطعاً سودآور خواهد بود. 

جايگزين مناسب براي گوشت قرمز 

بوقلمون ايران سهمي از صادرات ندارد

كارشناسان معتقدند مقابله زمستانه 
راهكار مبارزه با بيماري هاي گياهي 
بوده و بسياري از عوامل خسارت زاي 
مهم با سمپاشي زمستانه به طور كامل 
يا به ميزان زيادي كنترل مي شــوند كه بستگي به سن باغ و 
ميزان آلودگي درختان در ســال هاي متمادي، تفاوت دارد. 
انواع كنه، انواع شپشك ها، انواع شته ها و بيماري هاي مهمي 
نظير آتشك دانه دارها، لكه سياه ســيب و گلابي، لكه آجري 
بادام، پوســيدگي موميايي ميوه، لكه غربالي هســته دارها و 
بسياري از بيماري هاي سرشاخه ها و شاخه ها مانند شانكرها 
با سمپاشي زمستانه كنترل مي شــوند. به نظر كارشناسان، 
سمپاشي زمستانه پوشــش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. عريان بودن درختان در فصل پاييز و زمستان بهترين 
موقع براي درمان بيماري ها و آفات اســت. در فصل ســرما و 
ركود درختان مجموعه اي از فعاليت ها براي مبارزه با آفات و 
بيماري ها انجام مي شود كه زمان اجراي اين برنامه ها از اواخر 
پاييز شروع مي شود و همزمان با بيدار شدن درختان به پايان 
مي رسد. به گفته برخي از كارشناسان در اواخر پاييز و پس از 
اتمام فصل زراعي كشاورزان بايد زمين خود را از بقاياي گياهي 
آلوده شامل برگ ها، ميوه هاي خشكيده بر روي درختان يا كف 
باغ كاملا پاك كنند و آنهــا را در فضاي دور از مزرعه باغ خود 
بسوزانند. در واقع با انجام اين كار پناهگاه هاي آفات، حشرات 

يا عوامل بيماري گياهان از بين مي روند. 

   انتخاب سردترين روزها براي شخم زمين
عليرضا ولي پور؛ عضو هيات علمي دانشگاه تهران در گفت وگو 
با »كسب و كار« با اشاره به اين موضوع كه شرايط جوي يكي 
از عوامل موثــر در كاهش جمعيت بيماري ها و آفات اســت، 
معتقد اســت كه طول دوره ســرماي فصل زمستان و ميزان 
كاهش درجه حرارت در شــدت نابودي آفت هاي زمستاني 
بسيار موثر است. به گفته اين كارشــناس، دماي صفر درجه 
به مدت 55 روز يا ســرماي 8 درجه به مدت 2 روز به نابودي 
لاروها منجر مي شــود يا لاروهايي كه از بيــن نرفته به دليل 
پايين آمدن ذخيره چربي، مقاومتشــان كم شــده و قبل از 
شروع مجدد فعاليتشان تلف مي شــوند. اين استاد دانشگاه 
به كشاورزان توصيه مي كند با توجه به اطلاعيه هاي سازمان 
هواشناســي، بايد ســردترين روزها را انتخاب كرده و اقدام 
به شخم عميق و يخاب زمســتانه كنند آن هم شخم عميق 
به طوري كه خاك كاملا زيرورو شــود و آفت هاي زمســتان 
گذراني كه در اعماق خاك هســتند، در ســطح و در معرض 
ســرماي شــديد قرار گيرند. به گفته اين كارشــناس حفظ 
نبات براي مبارزه با كرم سفيدريشــه، سوســك سياه گندم، 
كرم ســيب، زنبور گوجه، ســرخرطومي و مگس گيلاس و 
نماتودهاي مولد گره ريشه از اين شــيوه استفاده شود. وي با 
اشاره به اين موضوع كه كشاورزان در فصل زمستان به دليل 
برهنگي درختان و نداشتن برگ، گل و ميوه راحت تر مي توانند 

اقدامات بهداشتي زراعي )حذف بقاياي گياهي، شخم عميق، 
يخاب زمستانه و هرس كردن( را انجام دهند، ادامه مي دهد: 
انجام مبارزه دقيق زراعي شيميايي در فصل سرما مي تواند از 
چندين سمپاشي در فصل هاي بهار و تابستان جلوگيري كند 
و عريان بودن درختان يكي از امتيازات سمپاشــي زمستانه 
است كه كشــاورزان مي توانند از محلول سمي كمتري براي 
 پوشــش كامل درختان اســتفاده كنند و نگران سمي بودن 

محصول نيز نباشند. 

   سمپاشي زمســتانه، پوشش محافظتي قوي براي 
درختان

ولي پور با بيان اينكه انجام مبارزه زمســتانه راهكار مناسبي 
براي مقابله بــا بيماري هاي گياهي در فصل هاي گرم ســال 
است، بر اين موضوع تاكيد مي كند: با يك سمپاشي زمستانه 
خوب و دقيق مي توان از چندين سمپاشي بعدي در فصل بهار 
و تابســتان جلوگيري كرد. وي معتقد است: برخي از آفات و 
بيماري ها فقط با سمپاشي زمستانه قابل كنترل هستند چرا 

كه سمپاشي زمستانه پوشش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. اين استاد دانشگاه درباره مزاياي انجام مبارزه زمستانه 
در باغات مي گويد: به دليل نبودن برگ و ميوه، سم رســاني 
به تمامي قســمت هاي درخت ممكن و آسان است و مشكل 
مســموميت محصول توليدي وجود ندارد يا بسيار كم است 

برخلاف موقعي كه سم روي برگ و ميوه پاشيده مي شود. 
ولي پور معتقد اســت كه پوشــش كامل تنه و سرشاخه هاي 

درختان ميوه با محلول ســمي جهت بهتــر نتيجه دادن در 
سمپاشي الزامي اســت. وي بر اين موضوع نيز تاكيد مي كند 
كه رعايت بهداشــت عمومي كف باغ از قبيل وجين و حذف 
علف هاي هــرز، جمع آوري و معدوم نمــودن كليه ميوه هاي 
ريخته شــده كف باغ، خارج كردن سرشاخه هاي هرس شده 
و آلوده به آفــات و بيماري هاي گياهي از بــاغ، يا بيل زندن 
سايه انداز درختان در فصل ســرما در كاهش جمعيت آفات و 

عوامل بيماري زاي گياهي بسيار مثمرثمر خواهد بود.

تغييرات شرايط جوي از عوامل موثر در کاهش بيماري ها و آفات است

مبارزه زمستانه؛ راهكار كاهش استفاده از سم

كشاورزي

پرورش بوقلمون از جمله فعاليت هايي 
است كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي 
را طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه 
براي افراد آگاه و با تجربه به طور قطع 
سودآور خواهد بود. وجود هر دو نوع 
گوشت سفيد و قرمز در لاشــه بوقلمون از مزيت هاي گوشت 
اين پرنده است كه 60 درصد آن را گوشت سفيد و 40 درصد 
را گوشت قرمز تشــكيل مي دهد. اين دو نوع گوشت از نقطه  
نظر تغذيه متفاوت هســتند، گوشت ســفيد داراي چربي و 
انرژي كمتري نسبت به گوشــت قرمز است. در ايران تا پيش 
از دوره صفويه بوقلمون يافت نمي شد و نخستين بار ارامنه اي 
كه براي تجــارت از ايران به اروپا رفتنــد، بوقلمون اهلي را با 
خود به ايران آوردند و آن را به شــاه عبــاس تقديم كردند و 
بعد به دستور شــاه، تخم بوقلمون در خانه هاي ارامنه تقسيم 
شــد تا آنها به پرورش اين پرنده بپردازند. امروزه با گذشــت 
سال ها با پيشرفت علوم ژنتيك، تغذيه و مديريت و تاثير آنها 
بر پرورش بوقلمون ســبب شــد تا پرورش بوقلمون از حالت 
ســنتي خارج شــده و نوع جديدي از بوقلمون هاي صنعتي 
 به وجود آيد كه گوشــت آن حاوي پروتئيــن زياد و چربي و 

كلسترول كمتري است. 
گوشــت بوقلمون مي تواند جايگزين بســيار مناسبي براي 
گوشت قرمز باشد و از لحاظ پروتئين با گوشت هاي قرمز و از 
لحاظ داشتن ميزان آهن نيز با گوشت گوساله برابري مي كند 
و مي تواند به عنوان يك گوشــت باكيفيت در سبد پروتئيني 

خانوار قرار بگيرد. 

    هزينه توليد بالا، قيمت پايين
 بــه گفتــه اميــر خيرخــواه، عضــو هيات مديــره تعاوني 
پرورش دهنــدگان بوقلمون، امســال 20 هزار تن گوشــت 
بوقلمون توليد شده كه نسبت به سال گذشته هشت هزار تن 
افزايش داشته اســت. اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون در 
ادامه با اشاره به اينكه كليه جوجه و تخم بوقلمون براي پرورش 
از كشــور هاي اروپايي وارد ايران مي شــود، به »كسب وكار« 
مي گويد: امســال يك ميليون و 500 هزار قطعه جوجه ريزي 
براي پرورش بوقلمون گوشتي به كشــور وارد شده است و به 
دليل افزايش نرخ ارز، قيمــت واردات جوجه و تخم بوقلمون 
افزايش چشمگيري داشته كه باعث افزايش قيمت تمام شده 

گوشــت بوقلمون در ســال جاري شده اســت.  به گفته وي 
امسال به ويژه در نيمه اول ســال، هزينه هاي توليد به شدت 
افزايش يافت اما قيمت فروش محصول افزايشــي نداشت كه 
اين امر باعث متضرر  شــدن پرورش دهندگان گرديد و طي 
مدت اخير هم مجددا قيمت خوراك و قيمت واردات جوجه 
افزايش يافته كه باعث نگراني توليد كنندگان شــده اســت. 
خيرخواه قيمت فروش هر كيلو گوشــت بوقلمون به صورت 
لاشه كامل را شش هزار و 500 تومان در بازار مصرف عنوان 
مي كند. امير خيرخواه با بيان اينكه ثابت ماندن قيمت فروش 
گوشت بوقلمون در برابر افزايش قيمت مواد اوليه و هزينه هاي 
توليد براي پرورش دهندگان مقرون به صرفه نيســت، بر اين 
موضوع تاكيد دارد: قيمت گوشــت بوقلمون در نيمي از سال 
با 15 درصد ســود به نفع توليدكنندگان و در نيمي ديگر به 
ضرر آنها تمام مي شــود. به گفته عضــو هيات مديره تعاوني 
پرورش دهندگان بوقلمون، گوشت توليد شده در ايران به هيچ 
كشوري صادر نمي شــود و در حال حاضر مشكلات اقتصادي 
بسياري براي توليد داخلي گوشــت بوقلمون در ايران وجود 
دارد و تا زماني كه اين مشكلات برطرف نشود نمي توان به فكر 
 صادرات بود به همين دليل بايــد راهكارهاي ويژه اي در اين 

زمينه انديشيد. 

    دانش و آگاهي؛ لازمه پرورش شترمرغ
 مجيد ســلطاني يكــي از پرورش دهنــدگان بوقلمون كه از 
ســال 86 در اين زمينه فعاليــت دارد، پرورش شــترمرغ را 
كار ســاده اي نمي داند و با تاكيد بر اين موضوع كه گوشــت 
شــترمرغ نقش زيادي در ســلامت جامعــه دارد و مي تواند 
جايگزين مناسبي براي گوشــت قرمز باشد، مشكلات عمده 
اين صنعت را تهيه نهاده هاي دامــي مي داند. در حال حاضر 
بوقلمون از كشــور كانادا و انگلســتان به صورت جوجه يك 
روزه به كشور ما وارد مي شود به طوري كه هر جوجه يك روزه 
130 گرمي با قيمتي بين 5000 تــا 5500 تومان در اختيار 
پرورش دهندگان ايــن پرنده قرار مي گيــرد. وي درباره اين 
موضوع كه چرا در پــرورش بوقلمــون از جوجه هاي ايراني 
اســتفاده نمي شــود، مي گويد: جوجه هاي بوقلمون ايراني 
نســبت به نوع كانادايي آن داراي ضعف هاي نژادي هستند و 
در پاهاي جوجه بوقلمون هاي ايراني بعد از چند روز زخم هاي 
عفوني مشاهده مي شــود، از اين رو نگهداري آنها در مقايسه 

 با جوجه هــاي يــك روزه كانادايي چندان مقــرون به صرفه 
نخواهد بود. 

سلطاني با تاكيد بر اين موضوع كه 40 درصد گوشت بوقلمون 
قرمز و 60 درصد آن گوشت سفيد اســت و به طور كلي از هر 
بوقلمون آماده براي كشتار 65 درصد گوشت به دست مي آيد، 
ادامه مي دهد: علاوه بر گوشــت بوقلمون كه از ارزش غذايي 

بالايي برخوردار اســت، چرم خام حاصل از پاهاي اين پرنده 
نيز براي تيكه دوزي روي انواع كيف و كفش مورد اســتفاده 
قرار مي گيرد. ايــن پرورش دهنده معتقد اســت كه انتخاب 
غذاي مناســب از نكات اساســي پرورش بوقلمون است چرا 
كه نيازهاي تغذيه اي بوقلمون برحسب سن متغير است چرا 
كه همين طور كه به ســن اين پرنده افزوده مي شود نيازهاي 

پروتئيني، ويتاميني و مواد معدني بــدن اين حيوان كاهش 
مي يابد و بر نيازهاي آن به مواد انرژي زا افزوده مي شــود. به 
گفته اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون، پرورش بوقلمون از 
جمله فعاليت هايي اســت كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي را 
طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه براي افراد آگاه و با تجربه 

قطعاً سودآور خواهد بود. 

جايگزين مناسب براي گوشت قرمز 

بوقلمون ايران سهمي از صادرات ندارد

كارشناسان معتقدند مقابله زمستانه 
راهكار مبارزه با بيماري هاي گياهي 
بوده و بسياري از عوامل خسارت زاي 
مهم با سمپاشي زمستانه به طور كامل 
يا به ميزان زيادي كنترل مي شــوند كه بستگي به سن باغ و 
ميزان آلودگي درختان در ســال هاي متمادي، تفاوت دارد. 
انواع كنه، انواع شپشك ها، انواع شته ها و بيماري هاي مهمي 
نظير آتشك دانه دارها، لكه سياه ســيب و گلابي، لكه آجري 
بادام، پوســيدگي موميايي ميوه، لكه غربالي هســته دارها و 
بسياري از بيماري هاي سرشاخه ها و شاخه ها مانند شانكرها 
با سمپاشي زمستانه كنترل مي شــوند. به نظر كارشناسان، 
سمپاشي زمستانه پوشــش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. عريان بودن درختان در فصل پاييز و زمستان بهترين 
موقع براي درمان بيماري ها و آفات اســت. در فصل ســرما و 
ركود درختان مجموعه اي از فعاليت ها براي مبارزه با آفات و 
بيماري ها انجام مي شود كه زمان اجراي اين برنامه ها از اواخر 
پاييز شروع مي شود و همزمان با بيدار شدن درختان به پايان 
مي رسد. به گفته برخي از كارشناسان در اواخر پاييز و پس از 
اتمام فصل زراعي كشاورزان بايد زمين خود را از بقاياي گياهي 
آلوده شامل برگ ها، ميوه هاي خشكيده بر روي درختان يا كف 
باغ كاملا پاك كنند و آنهــا را در فضاي دور از مزرعه باغ خود 
بسوزانند. در واقع با انجام اين كار پناهگاه هاي آفات، حشرات 

يا عوامل بيماري گياهان از بين مي روند. 

   انتخاب سردترين روزها براي شخم زمين
عليرضا ولي پور؛ عضو هيات علمي دانشگاه تهران در گفت وگو 
با »كسب و كار« با اشاره به اين موضوع كه شرايط جوي يكي 
از عوامل موثــر در كاهش جمعيت بيماري ها و آفات اســت، 
معتقد اســت كه طول دوره ســرماي فصل زمستان و ميزان 
كاهش درجه حرارت در شــدت نابودي آفت هاي زمستاني 
بسيار موثر است. به گفته اين كارشــناس، دماي صفر درجه 
به مدت 55 روز يا ســرماي 8 درجه به مدت 2 روز به نابودي 
لاروها منجر مي شــود يا لاروهايي كه از بيــن نرفته به دليل 
پايين آمدن ذخيره چربي، مقاومتشــان كم شــده و قبل از 
شروع مجدد فعاليتشان تلف مي شــوند. اين استاد دانشگاه 
به كشاورزان توصيه مي كند با توجه به اطلاعيه هاي سازمان 
هواشناســي، بايد ســردترين روزها را انتخاب كرده و اقدام 
به شخم عميق و يخاب زمســتانه كنند آن هم شخم عميق 
به طوري كه خاك كاملا زيرورو شــود و آفت هاي زمســتان 
گذراني كه در اعماق خاك هســتند، در ســطح و در معرض 
ســرماي شــديد قرار گيرند. به گفته اين كارشــناس حفظ 
نبات براي مبارزه با كرم سفيدريشــه، سوســك سياه گندم، 
كرم ســيب، زنبور گوجه، ســرخرطومي و مگس گيلاس و 
نماتودهاي مولد گره ريشه از اين شــيوه استفاده شود. وي با 
اشاره به اين موضوع كه كشاورزان در فصل زمستان به دليل 
برهنگي درختان و نداشتن برگ، گل و ميوه راحت تر مي توانند 

اقدامات بهداشتي زراعي )حذف بقاياي گياهي، شخم عميق، 
يخاب زمستانه و هرس كردن( را انجام دهند، ادامه مي دهد: 
انجام مبارزه دقيق زراعي شيميايي در فصل سرما مي تواند از 
چندين سمپاشي در فصل هاي بهار و تابستان جلوگيري كند 
و عريان بودن درختان يكي از امتيازات سمپاشــي زمستانه 
است كه كشــاورزان مي توانند از محلول سمي كمتري براي 
 پوشــش كامل درختان اســتفاده كنند و نگران سمي بودن 

محصول نيز نباشند. 

   سمپاشي زمســتانه، پوشش محافظتي قوي براي 
درختان

ولي پور با بيان اينكه انجام مبارزه زمســتانه راهكار مناسبي 
براي مقابله بــا بيماري هاي گياهي در فصل هاي گرم ســال 
است، بر اين موضوع تاكيد مي كند: با يك سمپاشي زمستانه 
خوب و دقيق مي توان از چندين سمپاشي بعدي در فصل بهار 
و تابســتان جلوگيري كرد. وي معتقد است: برخي از آفات و 
بيماري ها فقط با سمپاشي زمستانه قابل كنترل هستند چرا 

كه سمپاشي زمستانه پوشش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. اين استاد دانشگاه درباره مزاياي انجام مبارزه زمستانه 
در باغات مي گويد: به دليل نبودن برگ و ميوه، سم رســاني 
به تمامي قســمت هاي درخت ممكن و آسان است و مشكل 
مســموميت محصول توليدي وجود ندارد يا بسيار كم است 

برخلاف موقعي كه سم روي برگ و ميوه پاشيده مي شود. 
ولي پور معتقد اســت كه پوشــش كامل تنه و سرشاخه هاي 

درختان ميوه با محلول ســمي جهت بهتــر نتيجه دادن در 
سمپاشي الزامي اســت. وي بر اين موضوع نيز تاكيد مي كند 
كه رعايت بهداشــت عمومي كف باغ از قبيل وجين و حذف 
علف هاي هــرز، جمع آوري و معدوم نمــودن كليه ميوه هاي 
ريخته شــده كف باغ، خارج كردن سرشاخه هاي هرس شده 
و آلوده به آفــات و بيماري هاي گياهي از بــاغ، يا بيل زندن 
سايه انداز درختان در فصل ســرما در كاهش جمعيت آفات و 

عوامل بيماري زاي گياهي بسيار مثمرثمر خواهد بود.

تغييرات شرايط جوي از عوامل موثر در کاهش بيماري ها و آفات است

مبارزه زمستانه؛ راهكار كاهش استفاده از سم



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3062 سه شنبه 12 تیر ماه1403

گردشگری

از سيســتان همين هنر براي صنايع 
دستي باقي مانده است. سوزن دوزي، 
كه از ديرباز در اين استان مرزي رايج 
بوده و از نســلي به نسلي ديگر انتقال 
يافته اســت. هنر زيبا و منحصر به فرد 
ســوزن دوزي زنان بلوچ، بيانگر هويت و شناسنامه فرهنگي 
قوم بلوچ است. اشكال هندسي به كار رفته با رنگ هاي متنوع 
روي پوشــاك زنان بومي سيســتاني و بلوچ خــود نمايانگر 
هنري خلاق زاييده ذهن پوياي مردمان ايــن ديار و به ويژه 
زنان است. طرح هاي ســوزن دوزي ها بيشتر از روياهاي زنان 
بلوچ الهام مي گيرد تا از طبيعتــي كه در آن زندگي مي كنند. 
ســوزن دوزي، نخ دوزي يا گلدوزي يكي از روش هاي ديرينه 
آرايــش و تزئين جامه زنان بلوچ اســت به گونــه اي كه هيچ 
جامه زنانه اي يافت نمي شــود كه ســوزن دوزي بر روي آن 
نقش نبســته باشــد. چندي پيش خبرگزاري CHN، طي 
گزارشي رقم لباس هاي سوزن دوزي شــده در بازار اين شهر 
را بين قيمت 100 هزار تا يك ميليون و نيم حتي دو ميليون 
تومان اعلام كرد. جمعيت كل اســتان سيستان و بلوچستان 
بيش از دو ميليون و پانصد هزار نفر )براســاس سرشــماري 
ســال 90( اســت كه حدود 60 درصد آنها را بلوچ ها تشكيل 
مي دهند و بيــش از نيمي از ايــن جمعيت يــك ميليون و 
پانصد هزار نفري، زنان و دختران بلوچ هستند يعني بيش از 
700 هزار نفر، سالانه متوسط يك تا 2 ميليون تومان هزينه 
سوزن دوزي لباس هايشان را مي دهند بنابراين در سال، زنان 
 بلوچ نزديك به يك هزار ميليارد تومان هزينه لباس هايشان

 مي شود. 
آموزش سوزن دوزي در اين استان از يادگارهاي مهتاب نوروزي 
است. مهتاب مشهورترين سوزن دوز بلوچستان ايران بود و در 
سال 1391 درگذشت اما برادرزاده اش زينب نوروزي، كه نزد 
او آموزش ديده اســت راهش را ادامــه داده و نزديك به 150 
شاگرد دارد كه به دختران مهتاب مشهورند. زينب نوروزي، اين 
روزها در تهران نمايشگاهي از سوزن دوزي هاي زنده ياد مهتاب 
نوروزي و تعدادي از شــاگردانش را برگزار كرده است. در اين 
نمايشگاه بيش از 50 اثر سوزن دوزي روي پارچه و لباس هاي 

بلوچي در طرح و رنگ هاي مختلف به نمايش درمي آيد. 
دربــاره برگزاري اين نمايشــگاه و مشــكلات پيش روي هنر 

ســوزن دوزي در سيســتان، زينب نــوروزي در گفت وگو با 
»كســب و كار«چنين مي گويد: »اين نمايشگاه بدون حمايت 
هيچ ســازماني برگزار شد. هنر ســوزن دوزي در واقع يكي از 
هنرهاي سنتي و قديمي است و تاكنون به سختي توانسته دوام 
بياورد. از سوزن دوزي در تهران استقبال خوبي مي شود ولي اين 
هنر و هنرمندان اين عرصه هنوز با مشكلات عديده اي رو به رو 
هستند. در حال حاضر خود من هنوز بيمه اي كه تحت پوشش 
صنايع دستي باشــد ندارم ولي چون در حدود 150 شاگرد را 
آموزش مي دهم، در حال بيمه كردن شاگردانم هستم. حدود 
70 نفر از شاگردهاي من بدسرپرست يا بي سرپرست هستند و 
هنوز نتوانسته ايم آنها را بيمه كنيم. من به عنوان يك كارآفرين 
كه حدود 200 نفر در زمينه ســوزن دوزي را آموزش داده ام، 
آموزشگاهم را به عنوان يك بنگاه اقتصادي و كارآفريني به ثبت 
رسانده ام و انتظار دارم لااقل قضيه بيمه كارآموزانم رفع شود.«

 مشكل اصلي هنر سوزن دوزان، بيمه است
زينب نوروزي به عنوان يك كارآفرين و هنرمند در زمينه صنايع 
دستي، بزرگ ترين مشكل سد راهشــان را بيمه سوزن دوزان 
مي داند و مي گويد: »مشكل اساســي كه در استان وجود دارد 
مشكل بيمه سوزن دوزان است. كارآموزان ابتدا بايد كلاس بروند 
ولي بعضي بدون كلاس از صنايع دســتي كارت صنعت گري 
دريافت مي كنند، آزمون فني و حرفه اي مي دهند و به تامين 
اجتماعــي معرفي و بيمه مي شــوند بدون اينكــه در كلاس 
حضور داشته باشند و بتوانند نخ و ســوزن به دست گيرند. به 
خاطر همين موضوع ظرفيت بيمه شدگان ايرانشهر بالا رفته و 
نمي توانند كسي كه هنرمند واقعي است را بيمه كنند. ميراث 
فرهنگي به عنوان متولي اصلي حمايت از شاغلان صنايع دستي 
بايد پيگير مشكل فني حرفه اي و تامين اجتماعي باشد. نكته 
ديگر اينكه به هنرمنداني كه ســن آنها نزديك به گذر از سن 
تعيين شده براي بيمه شدن است توجهي نمي شود همچنين 
تفاوتي بين كارآفرين و هنرمند و كســاني كه تعاوني تشكيل 
داده اند و هنرمند نيستند قائل نمي شــوند. از طرف ديگر در 
نمايشــگاه هاي دولتي كارهايي كه كار دست زن بلوچ نيست 
به عنوان كار زن بلوچ معرفي و فروخته مي شــود در صورتيكه 
اين كار يا در افغانستان توليد شده است يا توسط زنان افغاني 
دوخته شــده و به قيمت پايين تر عرضه مي شوند. حداقل اين 

است كه سازمان ميراث فرهنگي به عنوان متولي اصلي هيچ 
تلاشــي براي تفكيك اين قضيه انجام نمي دهد. گاهي اوقات 
هم كه كار ماشيني به عنوان كاردست فروخته مي شود، خود 

فاجعه ديگري است.« 
اين هنرمند سوزن دوزي هدف اصلي برگزاري اين نمايشگاه را 
شناساندن اين رشته به طراحان مد و حفظ اصالت طرح هاي 
ايراني مي داند و آرزو دارد تا طراحان مد و لباس ايران و جهان 
به اين هنر اصيل توجه كنند. او تنها حامي اين نمايشــگاه را 

فرهنگستان هنر مي داند. 

از ســوي ديگر، زينب نــوروزي از معضلات اين هنــر را نبود 
نظارت كافي بر محصولات صنايع دســتي مي داند كه گاهي 
ســوزن دوزي هاي افغاني را كه اصالت ايراني را ندارند به اسم 
ايراني با قيمت گزاف به فروش مي رسانند. وقتي يك كار كپي 
افغان را به اســم اين هنر به فروش مي رسانند و نظارت وجود 
ندارد در نتيجه زحمت دست هنرمندان اصيل از بين مي رود. 
مشكل ديگر، عدم بيمه سوزن دوزان به جامانده از اين هنر است. 
اتفاقي كه از بابت توليد انبوه اين سوزن دوزي ها در افغانستان 

افتاده جعل نقوش توسط دلال هاي بومي است. 

اين حكايت زنان سيســتاني اســت كه لباس هايــي با هنر 
ســوزن دوزي و گران مي پوشــند اما حلقه مغفــول مانده در 
اين ميان چنين اســت كه مســئولان براي رفع مشــكلاتي 
كه در بازار و گردش مالــي سيستان و بلوچســتان در زمينه 
ســوزن دوزي به وجود آمده اســت، چــه برنامــه اي دارند 
و چرا بايد قيمت نقش جعل شــده ســوزن دوزي كه توسط 
افغان ها انجام شــده در بازار سيســتان از ســوزن دوزي هاي 
 دســتي ايــن هنــر توســط هنرمنــدان سيســتاني 

گران تر باشد!

مشكل اصلي سوزن دوزان سيستان، بيمه است

سوزن دوزي؛ هنـري با درآمد بالا

شايد برای شما هم پيش آمده كه هنگام سفر با قطار مدت ها در ايستگاه های شلوغ 
و پرجمعيت سرگردان شده و از سر و صدای زياد به تنگ آمده باشيد. 

در بســياری از كشــورهای دنيا پايانه ها نمايی زشــت و زننده دارند كه مسافر 
رغبت نمی كند سوار قطار بشود اما در عوض ايســتگاه های باشكوهی در برخی 

از نقاط جهان وجــود دارند كه زيبايی خيره كننده آنها حواس شــما را از ســر 
و صدا و شــلوغی اطراف به خود معطوف می كند.اغلب اين ايســتگاه ها توسط 
معماران مشــهور طراحی شــده اند و تعدادی از آنها حتی جزو آثار تاريخی آن 
شهر محسوب می شــوند. همچنين بســياری از ايســتگاه ها درطی سال های 

اخير بازسازی شــده و حالا تركيبی از ســبك های معماری قديم و جديد را به 
تصوير می كشــند. از معماری فوق مدرن در ليســبون و لندن گرفته تا ظرافت 
 تاريخی در بمبئی و كوالالامپور كه جزو زيباترين ايســتگاه های قطار در جهان
منبع: دیلی ميل  هستند.  

زیباترین ایستگاه های قطار در جهان

از شلوغ ترین ایستگاه راه آهن در پرتغال  تا  میراث یونسکو در بمبئی

 اورینت ،  ليسبون 
این ایستگاه توسط معمار مشهور اسپانيایی »سانتياگو کالاتراوا« طراحی 
و در سال 1998 تكميل شد. اورینت بزرگ ترین و شلوغ ترین ایستگاه 

راه آهن و یكی از مراکز مهم حمل و نقل در پرتغال محسوب می شود.

 ایستگاه چاتراپاتی شيواجی، بمبئی
این ایستگاه که جزو ميراث جهانی یونسكو محسوب می شود توسط »فردریک 
ویليام استيونز« طراحی و در سال 1887 افتتاح شد. طراحی این ایستگاه 

ترکيبی از معماری گوتيک ایتاليا و سبک های سنتی مغول هندی است.

 ليژ گویلمينز،  بلژیک
این ایستگاه فوق مدرن توسط »سانتياگو کالاتراوا« طراحی و سال 2009 در 
شهر ليژ افتتاح شد. این ایستگاه زیبا و خارق العاده 32 متر ارتفاع دارد و از 
شيشه، فولاد و بتن ساخته شده است. در این ایستگاه روزانه 15 هزار مسافر 

و گردشگر جابه جا می شوند.

 سنت پانكراس، لندن
ایــن یک ایســتگاه 
تاریخی و نقطه عطفی 
در لنــدن اســت که 
کليسای جامع راه آهن 
نيز ناميده می شود. این 
ایستگاه توسط »ویليام 
هنری بارلو« طراحی و 
در سال 1868 به روی 
عموم گشوده شد اما در 
سال 1960 تقریبا بسته 
و مجددا در سال 2000 

بازسازی شد.

 ایستگاه کينگز کراس، لندن
این ایستگاه که یكی از مهم ترین پایانه های حمل و نقل 
لندن محسوب می شود توسط »لویيز کوبيت« طراحی و در 
سال 1852 افتتاح شد اما چند سال پيش مرمت و با ساختار 

اسكلت بزرگ فولادی در 2012 مجددا بازگشایی شد.

 کوالالامپور،مالزی
ایستگاه کوالالامپور توسط »آرتور بنيسون هوباک« در طيف وسيعی از 

ساخت آن به پایان ســبک های مختلف معماری طراحی و سال1910 
خدمات  رســيد. 
راه آهن این شــهر 
سال 2001 به »کی 
نقل  الســنترال« 
مكان کرد اما هنوز 
بسياری از قطارهای 
منطقــه ای از این 
قدیمی  ساختمان 

عبور می کنند. 
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به مناســبت هفته مبارزه 
با مواد مخــدر و با حضور 
شــیرازی دبیر شــورای 
هماهنگی مبــارزه با مواد 
مخدر اســتان مازندران، 
بریمانی مدیرکل بهزیستی استان، رامشی رییس 
اداره فرهنگی معاونت پیشگیری از جرم دادگستری 
مازندران، آگاه نماینده معاون درمان دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران و قلندری سرپرست معاونت امور 
توسعه پیشگیری استان، کارگاه آموزشی مشاوره 
فردی و خانوادگی در درمــان اعتیاد ویژه مدیران 
داخلی مراکــز اقامتی بهبــود و بازتوانی اعتیاد در 
مجتمع آموزشی فرهنگی شــهید عظیمی بابلسر 

برگزار شد.
به گــزارش روابط عمومــی اداره کل بهزیســتی 
مازندران؛ مدیرکل بهزیســتی اســتان با اشاره به 
شعار جهانی هفته مبارزه با مواد مخدر سازمان ملل 
در ســال 2024 با عنوان" اولویت سرمایه گذاری؛ 
پیشــگیری از اعتیاد" ، اعتیاد را نمادی از آسیب 
های پنهان روحی، روانی، شخصیتی، خانوادگی و 
اجتماعی دانست و گفت: آسیب های عاطفی دوران 
کودکی، عدم مهارت در مدیریت هیجانات دوران 
نوجوانی، اختلالات شخصیت، مشکلات خانوادگی، 
سبک فرزند پروری، افســردگی و.... می تواند در 

بوجود آمدن اعتیاد نقش بسزایی ایفا کند.
وی ادامه داد: بهزیســتی تنها دستگاه دولتی عضو 
ستاد مبارزه با مواد مخدر است که در تمامی طیف 
پیشــگیری اولیه، درمان، بازتوانی، کاهش آسیب 
اعتیاد و همچنین حمایت هــای اجتماعی، برنامه 

دارد و با تکیه بر دانش تخصصی ســازمانی نقش 
مهمی در این حوزه ها ایفا می کند که همه این موارد 
نشــان از اهتمام دولت در امر پیشگیری و درمان 
اعتیاد است.  بریمانی سازمان بهزیستی را پرچمدار 
الگوهای نوین در حوزه درمان اعتیاد دانست و اظهار 
داشت: سازمان بهزیســتی در عرصه پیشگیری و 
درمان اعتیاد با طراحی الگوهای نوین و بهره گیری 
از آخرین دستاوردهای علمی و تجربی، تمام تلاش 
خود را در زمینه کاهش آسیب اعتیاد و حمایت های 

اجتماعی از بهبودیافتگان به کار گرفته است.
وی حفظ شان و کرامت انسانی مبتلایان به اعتیاد 
را اولویت برنامه های بهزیستی عنوان کرد و گفت: 
حضور مبتلایان به اعتیاد در مراکز درمان اعتیاد با 
هدف بازگشت به آغوش خانواده و اجتماع صورت 
می گیرد و حفظ کرامت انســانی منجر به بازتوانی 

شخصیت فرد می شود.
 این مسوول با بیان اینکه ۱24 مرکز درمان اعتیاد 
در سطح اســتان با نظارت بهزیستی مشغول ارائه 
خدمات به معتادین متقاضــی درمان و همچنین 
بیماران معرفی شــده از ســوی دســتگاه قضایی 
هستند، تصریح کرد: این مراکز شامل؛ مراکز گذری 
کاهش آسیب و بازتوانی اعتیاد، مراکز اقامتی بهبود 
و بازتوانی، درمان سرپایی دارویی می باشد که از این 
تعداد 4۸ مرکز در حال حاضر در قالب مراکز اقامتی 
درمان اعتیــاد به ارائه خدمــات درمانی به جامعه 

هدف می پردازند. 
مدیرکل بهزیستی استان ادامه داد: در سال گذشته 
بیش از ۱4 هزار نفر در این مراکز پذیرش و پس از 

بهبودیافتگی ترخیص شدند.
وی با بیــان اینکه آموزش نقش بســزایی در ارتقا 
عملکرد این مراکز در عرصه درمــان اعتیاد دارد، 

اظهار داشت: در تلاش هســتیم تا دانش و مهارت 
تمام کســانی که در حوزه درمان اعتیاد در مراکز 
فعال هســتند را به روز رســانی کنیم و به همین 
منظور اقدامات متنوعی را برای بهبود عملکرد آنان 
تدوین کرده ایم که برگزاری این کارگاه یکی از این 

اقدامات است.
مدیرکل بهزیســتی مازنــدران در پایــان گفت: 
فعالیتهای جاری و برنامه هــای بهبود و بازتوانی، 
فرایند ارجاع، ترخیص و پیگیری مبتنی بر قوانین و 
مقررات، رعایت دقیق بخشنامه های ابلاغی و ... می 
تواند به بهبود عملکرد مراکز اقامتی بهبود و بازتوانی 

اعتیاد استان منجر شود.

ایران اسلامی پرچم دار مبارزه با مواد مخدر 
در دنیا است

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر مازندران 
با اشاره به اینکه مراکز درمان اعتیاد نقش مهمی در 
کاهش آسیب های اجتماعی دارند، تصریح کرد: باور 
و اعتقاد به کاری که انجام می دهید موجب موفقیت 

شما می شود.
علی شیرازی دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد 
مخدر مازندران  نیز گفت: بر اســاس آمار سازمان 
بهداشت جهانی، مساله اعتیاد در کنار سلاح های 
کشــتار جمعی، فقر و معضل محیط زیست جزء 

عوامل اصلی تهدیدات بشری محسوب می شود.
وی ادامه داد: بنابر آمارهای جهانی قریب به ۳00 
میلیون مصرف کننده مســتمر مواد مخدر در دنیا 
داریم که ســالانه ۵00 هزار نفر در اثر سوء مصرف 

جان خود را از دست می دهند.
شیرازی، ایران اســلامی را پرچم دار مبارزه با مواد 
مخدر در دنیا دانست و افزود: گواه این ادعا، 4 هزار 

شــهید عرصه مبارزه با مواد مخدر برای صیانت از 
مردم و میهن عزیزمان است.

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر مازندران 
با اشاره به اینکه مراکز درمان اعتیاد نقش مهمی در 
کاهش آسیب های اجتماعی دارند، تصریح کرد: باور 
و اعتقاد به کاری که انجام می دهید موجب موفقیت 

شما می شود.
وی فعالیت در این مراکز و ارائــه خدمات به افراد 
مبتلا به اعتیاد را ارزشمند برشمرد و گفت: بسیاری 
از شما عزیزان با کمترین منافع مادی به همنوعان 
خود خدمت می دهید و این نشان از خصایص والای 
انسانی شماست. شیرازی با اشاره به اینکه اعتیاد یک 

بیماری عود شونده است، افزود: در مراکز با انسان 
که بعنوان اشراف مخلوقات آفریده شده در تعامل 
هستید و با پرداختن به مشکلات روحی و روانی این 
آسیب دیدگان می توانید بخش مهمی از درمان را 

انجام دهید.
وی در پایان از نقش و عملکرد مثبت بهزیســتی 
مازندران و همت کلیه کارکنان مراکز درمان اعتیاد 
که در افزایش مشــارکت اجتماعی و کاهش آلام 
همنوعان خود تــلاش دارند قدردانــی و تصریح 
کرد: مبحث خودمراقبتی و ارتباط با خانواده های 
بیماران از طریق تشــکل ها به انگیزه آنان در امر 

درمان کمک کننده و اثر گذار است

مدیرکل بهزیستی مازندران؛

حفظ شان و کرامت انسانی مبتلایان به اعتیاد اولویت برنامه های بهزیستی است

با وجود منابع آبي نیمه طبیعی در استان 
امکان پذیر خواهد شد؛

توسعه صنعت پرورش ماهی در 
قفس

مدیرکل شــیلات اســتان اردبیل: توســعه 
صنعت پرورش ماهــي در قفــس، با وجود 
 منابع آبی نیمه طبیعی در استان امکان پذیر 

خواهد بود
محمــد اله بخــش گفــت: کمبــود اراضي 
داراي قابلیــت آبــزي پــروري و همچنین 
وجــود اراضــي کشــاورزي درجــه یک در 
حاشــیه منابع آبي، امکان تغییــر کاربري را 
بســیار محدود ســاخته و جهت ارتقا تولید 
محصولات شیلاتي استان، باید نگاه ویژه اي 
 به ظرفیت ســدها و منابع آبي نیمه طبیعي 

داشته باشیم.
اله بخش افزود: بر اساس برآوردهاي صورت 
گرفته تنها بــا اختصاص 2 درصــد از حجم 
مخازن ســدهاي بزرگ اســتان به پرورش 
آبزیان در قفس ضمن تولیــد حدود ۳000 
تن انواع آبزیــان، زمینه اشــتغال 2۵0 نفر 
 به صــورت مســتقیم وغیرمســتقیم فراهم 

خواهد شد.
مدیرکل شــیلات به ارزش ریالــي تولیدات 
آبزیان در قفس اشــاره کرده و اظهار داشت: 
ارزش ریالــي این حجم از تولیــدات در حال 
حاضر بالغ بر 4۵00 میلیارد ریال اســت که 
با وجود تکمیل پروژه هاي فرآوري و تکمیل 
زنجیره تولید و ایجاد فضاي صادرات با توجه 
به موقعیــت ویژه اســتان و ماهیت ارگانیک 
محصولات ارزش نهایي تولیدات چندین برابر 

خواهد شد.
محمد اله بخــش پرورش آبزیــان در قفس 
را نیازمند حمایت ویژه برشــمرد و گفت:در 
نهایت پرورش در قفس آبزیــان نیز همانند 
هــر روش نوآورانه نیازمند اعتمــاد و اصلاح 
برخــي رویکردها اســت تــا در ســایه این 
حمایت هــا فرصت شــکوفایي بیابدکه امید 
اســت با رویکرد بســیار مثبت مســئولان 
اســتاني و پیگیري هاي اداره کل شــیلات 
استان، شــاهد توســعه روز افزون و استقرار 
 این واحــد هــا در منابع آبي نیمــه طبیعي

 استان باشیم.

مدیر فرودگاه شهدای ایلام خبر داد:
پایانه مسافری فرودگاه ایلام 

آماده بهره برداری است
 ایلام- مدیر فرودگاه شــهدای ایــلام ادامه 
داد: هــم اکنــون پایانــه مســافری جدید 
فــرودگاه شــهدای ایلام بــا زیربنــای پنج 
هــزار و ۸۸0 مترمربــع آمــاده بهره برداری 
اســت که با شــروع به کار ظرفیت پذیرش 
 ۷00 هــزار مســافر در طــول ســال 

را دارد.
مدیر فرودگاه شــهدای ایلام گفت: با توجه 
به اینکه اســتان ایلام به عنوان دروازه اصلی 
عتبات عالیات شناخته شده و علاوه بر اربعین، 
در طول سال نیز تردد بیشتر زائرین اباعبدالله 
الحســین )ع( از مرز مهران صورت می گیرد 
و همچنین وجود ذخائــر نفتی و گازی، تردد 
مکرر مســئولان ارشد کشــوری به استان و 
دلایل دیگر لزوم احداث یک ترمینال متناسب 
 با تقاضــای موجود و در شــأن این اســتان

 احساس شد.
وحیــد فروغی زاده روز یکشــنبه اظهار کرد: 
با توجه به ضرورت های مذکور ســرانجام در 
ســال ۱۳9۳ فاز اول این پروژه بــا اعتباری 
بالغ بر ۳۳0 میلیارد ریــال از محل اعتبارات 
استانی شــروع شــد و در ســال ۱۳96 فاز 
دوم این پــروژه با اعتبــاری بالــغ بر 400 
میلیــارد ریال از محــل اعتبارات شــرکت 
 فرودگاه هــا و ناوبری هوایی ایــران اجرایی 

شد.
وی افــزود: رونــد تکمیــل ایــن ترمینال 
تا ســال ۱400 دارای 60 درصد پیشــرفت 
فیزیکــی و اعتبــاری بالغ بــر 4۵0 میلیارد 
ریال بــود و در دولت رئیس جمهور شــهید 
حــدود 2۸0 میلیــارد ریال بــرای تکمیل 
این طرح هزینه شــد، کــه در مجموع ۷۳0 
 میلیارد ریــال هزینه تمام شــده این پروژه 

بوده است.
فروغی زاده یادآور شــد: هم اکنون ترمینال 
جدید فرودگاه شــهدای ایلام بــا زیر بنای 
۵۸۸0متر مربــع آماده بهره برداری اســت 
و با شــروع بــه کار، ایــن ترمینــال جدید 
 ظرفیت پذیرش ۷00 هزار مســافر در طول 

سال را دارد.

خبر

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان البرز از احداث 4۷۵ کیلومتر 
شــبکه اصلی توزیع برق توسط دولت ســیزدهم طی سه سال 
گذشــته در این اســتان  خبر داد و گفت: با احداث این شبکه 

ها اکنون طول کل شــبکه های اصلی توزیع بــرق البرز به ۱2 
هزارو۷9۳ کیلومتر رسیده است.

مسعود خواجه وند با بیان اینکه در این بازه زمانی ، یک هزارو۳40 
ترانســفورماتور در مناطق مختلف البرز نصب شــد که اکنون 
تعداد کل ترانسفورماتورهای استان به 20 هزارو۵۱۸ دستگاه 
افزایش یافته است،افزود: ۷6هزارو99۳ مشترک خانگی جدید 
در دولت ســیزدهم تحت پوشــش خدمات این شــرکت قرار 
گرفتند که اکنــون در مجموع یک میلیــون و2۱9هزارو۱۱4 
 مشترک در این بخش از خدمات شــرکت توزیع برق استان ب

هره مند هستند.
وی با اشاره به اینکه ۳9۷ واحد تولیدی و صنعتی جدید طی سه 
سال گذشته در البرز برق رسانی شد که در مجموع هفت هزارو 
4۱۷ واحد صنعتی استان تحت پوشش شبکه برق رسانی البرز 
قرار دارند، اظهار کرد: اکنون پنج هزارو692 مشترک در بخش 

کشاورزی اســتان وجود دارد که ۳4۱ مشــترک آنها در دولت 
سیزدهم تحت پوشش قرار گرفتند.

مدیرعامل شرکت توزیع برق اســتان البرز تعداد کل مشترکان 
تجاری البرز را ۱۸9هزارو۸9۸ مشترک عنوان کرد  و گفت: ۱۵ 
هزار مشترک طی سه سال گذشته به شبکه توزیع برق سراسری 

پیوسته اند.
خواجه وند با اشاره به اینکه در دولت سیزدهم ۵20 میلیارد ریال 
صرف توسعه شبکه برق روستایی استان البرز شد،افزود:همزمان 
با دهه ولایــت وامامت  تمرین جهادی امیــد آفرینی و خدمت 
رسانی  به مدت ۱0 روز در مناطق شهری و روستایی در مناطق 

کم برخوردار و روستایی استان اجرا شد.
وی ادامــه داد: ایــن تمریــن با نــگاه ویــژه بــه مناطق کم 
برخوردار  با هــدف امیدآفرینــی، خدمت رســانی و افزایش 
رضایتمندی مردم شریف اســتان در قالب  توســعه  جهادی 

روشــنایی معابــر ، رفــع مشــکلات شــبکه هــا و برگزاری 
 میــز خدمــت مدیــران بــرق در شهرســتان های اســتان 

برگزار شد.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق استان البرز  با اشــاره به اینکه  
از ابتدای ســال جاری تاکنون مانورهای جهــادی نصب لوازم 
اندازه گیری در شهرهای مختلف  استان برگزار شده و در ادامه 
سلسله مانورهای جهادی روشنایی معابر از عید قربان تا عید غدیر 
در مناطق مختلف اســتان اجرا شد ،خاطرنشان کرد: همچنین 
برنامه  های منســجم و هدفمندی برای برگــزاری  مانورهای 
جهادی خدمت رسانی در مناطق و شهرستان های استان تدوین 

به  اجرا  درآمد.
به گفته خواجه وند در حال حاضر شــرکت توزیع برق البرز در 
مجموع یک میلیون و ۵۳0 هزار مشترک در بخش های خانگی، 

کشاورزی ، صنعتی و تجاری دارد.

سرپرست بانک کشــاورزی از پرداخت ۱2۵ هزار میلیارد ریال 
تســهیلات به واحدهای پرورش طیور با هدف تامین گوشــت 
ماکیان در سبد غذایی خانوارها و در راستای برنامه های قرارگاه 

امنیت غذایی و تحقق سند ملی امنیت غذایی خبر داد.
 ایلام- به گزارش روابط عمومی؛ وهب متقی نیا با اعلام این که 
شعب این بانک در سال ۱402 و ســه ماهه ابتدای سال جاری 
جمعا ۱2۵ هزار میلیارد ریال تســهیلات برای احداث، تکمیل 
و توسعه بیش از ۱0 هزار واحد پرورش طیور در کشور پرداخت 
کرده اند، اظهار داشت: تامین گوشت مصرفی خانوارها و پایداری 
سفره هموطنان از دغدغه ها و اولویت های بانک کشاورزی است 

و در همین راستا علاوه بر تخصیص بخش قابل توجهی از منابع 
داخلی بانک به این حوزه و پرداخت بالــغ بر ۳00 هزار میلیارد 
ریال تسهیلات به فعالان زیربخش های دام، طیور و شیلات در 
مقطع یاد شده، جذب کامل منابع طرح عادلانه سازی یارانه ها 
و پرداخت تسهیلات به فعالان حوزه طیور در کوتاه ترین زمان 
ممکن از افتخارات ثبت شده در کارنامه عملکرد بانک کشاورزی 

است.
وی افزود: بانک کشاورزی همچنین به منظور حمایت از زنجیره 
تامین گوشت ماکیان و کمک به تنظیم بازار طیور، با ارائه سامانه 
دیجیتال »بازارگاه محصولات کشاورزی« تلاش اثرگذاری در 

جهت تسهیل دسترسی فعالان این حوزه به نهاده های مورد نیاز 
و نیز تسریع فرآیندها در زنجیره ارزش صنعت طیور داشته است.
سرپرســت بانک کشــاورزی تصریح کرد: پرداخت تسهیلات 
به واحدهای تولید خوراک طیور، کشــتارگاه ها، سردخانه ها، 
کارخانجات صنایع تبدیلی و تکمیلی حوزه طیور، تســهیلات 
خرید تجهیزات و ماشین آلات به روز صنعت طیور و نیز حمایت 
از حوزه دامپزشکی و مشــارکت مالی در تامین سلامت گوشت 
تولیدی، از جمله اقدامات بانک کشاورزی در راستای پشتیبانی 
از زنجیره ارزش صنعت طیور، تنظیم بازار و تامین گوشت ماکیان 

مورد نیاز جامعه است.

سرپرســت اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان آشتیان 
گفت: برای ارتقاء ایمنی در محور آشتیان - حاتم آباد، عملیات رفع نقاط 
پرتگاهی، تعریض شانه خاکی و نصب انواع تابلوهای ایمنی در دست 
اجرا است. به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان، صابر کربلائی حسنی سرپرست اداره راهداری و حمل و 

نقل جاده ای شهرستان آشتیان گفت: در یک سال اخیر مردم و کاربران 
جاده ای خوشبختانه شاهد ارتقاء مطلوب کیفیت راه ها در شهرستان 
آشتیان بوده اند که یکی از این تحولات ویژه، در محور آشتیان - حاتم 

آباد صورت گرفته است.
وی افزود: با حمایت های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 

مرکزی امسال در محور آشتیان - حاتم آباد ۱۵ کیلومتر روکش آسفالت 
با اعتباری بالغ بر ۳00 میلیارد ریال اجرا شد تا کیفیت رویه آسفالتی به 

حد مطلوب خود برسد.
کربلایی حسنی اظهار داشت: با اتمام عملیات اجرای آسفالت در محور 
یاد شده، ایمن سازی محور در دستور کار راهداران قرار گرفت که در 

این راستا، در اولین قدم خط کشی محور انجام شد. رفع نقاط پرتگاهی، 
تعریض شانه خاکی، پاکسازی حریم قانونی راه و نصب انواع تابلوهای 
ایمنی و علائم هشداردهنده از دیگر اقداماتی است که به گفته سرپرست 
اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای آشتیان همسو با اقدامات انجام 

شده در حال اجراست.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان البرز خبر داد: احداث ۴۷۵ کیلومتر شبکه اصلی توزیع برق توسط دولت سیزدهم در البرز

سرپرست بانک کشاورزی خبر داد؛ حمایت ۱۲۵ هزار میلیاردی بانک کشاورزی از تولید گوشت ماکیان

جاده آشتیان - حاتم آباد جانی دوباره گرفت

مدیرعامل  شرکت آب منطقه ای اســتان البرز گفت: فرسایش شــدید خاک تهدید 
جدی برای تخریب رودخانه ها و شــریان های آبی این اســتان اســت  کــه با اجرای 
 طرح های آبخیــزداری و تقویت پوشــش گیاهی حوضــه های آبریز مــی توان آن 

را مهار کرد.
داود نجفیان  با بیان اینکه اجرای طرح های آبخیزداری و تقویت پوشش گیاهی ، لازمه 
پیشگیری از تخریب و انتقال گل ولای و رسوب توسط سیلاب به داخل شریان های آبی 
این استان است،افزود: طی سال های گذشــته تاکنون وقوع بارش های تندری سبب 
انتقال مقادیر زیادی گل ولای و رسوب به داخل رودخانه های استان از جمله 2 رودخانه 

کرج و طالقان شده است.
وی با اشاره به اینکه سیلاب خردادماه سال گذشته هزاران متر مکعب رسوب و گل و لای 
به داخل رودخانه کرج انتقال داد که تاکنون بخش زیادی از آن لایروبی شده است،ادامه 
داد: اجرای طرح های آبخیزداری و تقویت پوشش گیاهی در بالا دست و حاشیه رودخانه 
های البرز توسط اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری و جهاد کشاورزی به کاهش آثار 

تخریبی سیلاب ها کمک می کند.
نجفیان با اشاره به بارش های تندری طی سال گذشته و امسال در استان البرز و انتقال 
مقادیر زیادی رســوب و گل ولای به داخل رودخانه های کــرج و طالقان اظهار کرد: 
تابستان سال گذشته ۳0 هزار متر مکعب و بهار امســال 40 هزار متر مکعب رسوب از 

سطح رودخانه کرج جمع آوری و به محل دیگری انتقال یافت.
مدیرعامل  شرکت آب منطقه ای استان البرز  با بیان اینکه از اواسط فروردین ماه امسال 
پیمانکاران عملیات لایروبی رودخانه های استان البرز را آغاز کرده و فعالیت آنها همچنان 
ادامه دارد،خاطرنشان کرد: فرسایش خاک تهدید جدی برای تخریب شریان های آبی 

البرز است.
نماینده مجری طرح ساماندهی رودخانه های شــرکت آب منطقه ای البرز نیز با بیان 
اینکه امسال ۱20 میلیارد ریال برای لایروبی رودخانه کرج اختصاص یافته وعملیات 
لایروبی این رودخانه تا پایان شهریور ماه ســال جاری ادامه دارد،گفت: قراردادی برای 
لایروبی رودخانه کرج در محدوده شهرستانک به مبلغ ۱۱0 میلیارد ریال منعقد شده 

و کار در حال انجام است.
عبادی با اشاره به اینکه در محدوده رودخانه اصلی شهرستان طالقان لایروبی و پاکسازی 
این رودخانه در قالب قراردادی به ارزش ۱۱0 میلیارد ریال در ۱2 کیلومتر مسیر رودخانه 
این شهرستان به اجرا درآمده اســت،افزود : قرارداد دیگری برای لایروبی و ساماندهی 
رودخانه دلمبر،  سیاه جوی در محدوده ماهدشت با اختصاص حدود 600 میلیارد ریال 
منعقد شده که 9۵ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد که البته سرعت بخشی به این پروژه 

نیازمند تامین اعتبار است.
وی ادامــه داد: در صــورت تامیــن بودجه مناســب تــا 2 مــاه آینده ایــن پروژه 

 هــم بهــره بــرداری مــی شــود و مشــکل ســیلاب و روان آب های ماهدشــت 
برطرف می شود.

عبادی با بیان اینکه اگر بارش ها تندری و ســیلابی باشــد مدت زمان آثار لایروبی ها 
کم خواهد بود و هزینه ها بالا خواهد رفت و در شــرایط عادی تا پنج ســال ماندگاری 
دارد،خاطرنشان کرد: سیلاب ۱۸ خردادماه سال ۱402 بیش از 200 هزار متر مکعب 
گل ولای و رسوب به داخل رودخانه کرج انتقال داد و سبب اختلال در تامین آب شرب 

ساکنان البرز و تهران از طریق این شریان حیاتی برای حدود 2۵ روز شد.

انتقال ۴۰ هزار متر مکعب رسوب از سطح رودخانه کرج در بهار گذشته

استان ها
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

خواهرزاده من دوست دارد ثروتمند شود. او درباره دوستانش كه خانواده هاي 
ثروتمندي دارند، با من صحبت مي كند. تصوراتي كه از ثروتمند بودن دارد، با من 
درميان مي گذارد و مدام از من مي پرسد آيا فلان خانواده ثروتمند هستند؛ فلان 
شخص چطور؟ من قبل از اينكه به او پاسخ دهم هميشه از او مي پرسم تعريفش 
از ثروت چيست. وقتي او از من مي پرسد كه آيا ما هم ثروتمند هستيم يا نه، به او 
پاسخ مي دهم: »بله، ما با عشق ثروتمند هستيم.« اين پاسخ براي عوض كردن 
بحث و سربه سرگذاشتن او مناسب است. اين را مي گويم و بعد درباره اتفاقات 
ديگر در زندگي روزمره  ســخن مي گوييم. راهبردهاي ثروت آفريني را كه در 
صورت ادامه دار شدن گفتگو با خواهرزاده ام مرور مي كنم در ادامه با شما هم 
درميان مي گذارم. من اميدوارم كه به مرور زمان، اين نكات در ذهن او هم جاي 
بگيرند. وقتي خود من واقعا اين نكات را درك و در عمل اجرا كردم زندگي  مالي ام 

زيرورو شد. اين راهبردها شايد زندگي مالي شما را هم زيرورو كنند. 

  پول هميشه انگيزه اي ناكافي است
شــما تا وقتي اين نكته را درك نكنيد، مدام به خيال ثروتمندشدن دور خود 
مي چرخيد و از خود مي پرســيد: »پس چرا ثروتمند نمي شوم؟« بايد بدانيد 
كه پول در كوتاه مدت انگيزه  خوبي اســت، اما وقتي شرايط سخت شود، آدم 
جا مي زند و با خودش مي گويد: »بي خيال پــول… از همين چيزي كه دارم 
راضي ام.« براي اينكه واقعا ترغيب شويد تا از شرايط و چالش هاي سخت پيش رو 
عبور كنيد، بايد به طور واضح و روشن انگيزه خود را براي مسيري كه انتخاب 
كرده ايد، مشخص كنيد. براي مثال مفهوم آزادي و رها بودن براي من آنقدر مهم 
بود كه فكرم را به خود مشغول كرده بود. اينكه مي ديدم آزاد نيستم احساس 

مي داد، مخصوصا وقتي ديدم كه آزادي هايي كه در شغل خود خفگي به من 
داشتم آرام آرام از دست مي رفتند. من تصوير روشني 
از زندگي خود داشتم و همين 
باعث شده بود تا خيلي زودتر 
از آنچــه برنامه ريزي كرده 
بودم، شغل خود را رها كنم. 
من شغل خود را رها كردم؛ آن هم نه 
به اين دليل كه از لحاظ مالي در شرايط 
مساعدي بوديم، بلكه شغل خود را رها 

كردم به اين خاطر كه ديگر 
تحمل اين را 

نداشتم كه ببينم كل زندگي ام گويي تنها يك روز است كه بيشتر كش آمده. من 
حاضر بودم براي به دست آوردن آزادي هر سختي اي را تحمل كنم. مهم نيست 
كه انگيزه دهنده شما چيست، من فقط مي خواهم بگويم كه اگر شما انگيزه خود 

را فقط پول و ثروتمند شدن قرار دهيد، حتما شكست خواهيد خورد. 

  اسامي برنده و بازنده را رها كنيد
شما نه برنده ايد نه بازنده؛ تلاش شما در برخي موارد منجر به موفقيت و در برخي 

موارد منجر به شكست خواهد شد. 

  بازده را نبايد به تنهايي سنجيد
جايي كه بازدهي وجود داشته باشد، ريسك هم هست. بايد با دقت آن چيزي كه 
برايش ريسك مي كنيد، زمان، انرژي و پول صرف مي كنيد و بازدهي كه از آن به 

دست مي آوريد، بررسي كنيد. 
همه مي خواهند در اول صف باشــند و كار خود را از آنجا شروع كنند، اما دنيا 
اينگونه ساخته نشده اســت. براي مثال بازار تره بار را درنظر بگيريد. آيا براي 
انتخاب يك صف در بازار ميوه  و  تره بار با چالش روبه رو مي شــويد؟ آيا در صف 
كندي قرار داريد و آرزو مي كنيد كاش صف ديگري را انتخاب كرده بوديد؟ آيا 
صف  خود را عوض مي كنيد؟ اكثر مواقع اگر صف را عوض كنيد هيچ تفاوتي در 
سرعت شما نخواهد داشت. البته گاهي اوقات ممكن است تفاوت داشته باشد. 
هميشه به جاي اينكه از خواندن روزنامه لذت ببريد فكر خود را درگير اين صف 
و آن صف مي  كنيد. يك صف را انتخاب كنيد، به اول صف هم مي رسيد، مگر 
غير از اين است؟ تازه وقتي هم برسيد بعضي مواقع يك صف ديگر جلوي تان 
ايجاد خواهد شد! تنها ضمانت قطعي اين است كه اگر هرگز وارد صف نشويد 
نمي توانيد به اول صف برســيد. به عبارت بهتر، بالاخره به اول صف مي رسيد. 

زندگي هم همين طور است.

  بر مديريت انرژي تسلط پيدا كنيد نه بر مديريت زمان
افراد زيادي را مي شناســم كه بزرگ ترين مانع براي رســيدن به اهداف خود 
را زمان مي دانند، اما اگر از همان افــراد درباره برنامه هاي تلويزيوني، فيلم ها و 
زندگي خصوصي بازيگران بپرسيد سير تا پياز ماجرا را براي تان تعريف خواهند 
كرد؛ چراكه هر شب به مدت چهار ساعت تمام روي كاناپه جلوي تلويزيون لم 

داده اند. خيال تان را راحت كنم كه آنها با اين كار مرتكب بسياري از اشتباهات 
رايج وقت كشي مي شوند. 

  كمال طلبي فلج كننده است
وقتي كمال طلب باشيد منجمد خواهيد شد و نمي توانيد به جلو حركت كنيد. 
به جاي كمال طلبي بر آنچه »به اندازه كافي خوب« است و مي توانيد آن را امروز 
انجام دهيد تمركز مي كنيد تا به جلو حركت كنيد. به قول معروف، يك بركه 
عميق بهتر از يك اقيانوس سطحي است. به جلو حركت كنيد. كمال طلبي را رها 

كنيد. پيشرفت مهم تر است. 

  براي خودتان مساله هاي مختلفي طرح كنيد
من از يك دسته از آدم ها خيلي بدم مي آيد: كساني كه مدام درباره يك مشكل 
تكراري نق مي زنند. من هيچ وقت متوجه نشــدم اين افراد چــرا راه حلي براي 
مساله اي كه مدام از آن ناراحت هستند، پيدا نكرده اند. شايد هم دوست دارند اين 
مساله را پنهان كنند. من خودم هزار مشكل دارم و ترجيح مي دهم اين مشكلات 
را مانند يك چالش درنظر بگيرم. هروقت هم كه مشــكلي را حل مي كنم، انگار 
مشكل جديدي به وجود مي آيد، اما تلاش دارم كه غرق در يك مشكل واحد نشوم. 

  لحظات شادتري را ايجاد كنيد
فهرستي از شادترين لحظات زندگي خود تهيه كنيد؛ مي بينيد كه در هيچ يك از آنها 
پول جايي نداشته است. اين لحظات شاد معمولا دربردارنده دستيابي به چالشي براي 
خودتان بوده  يا شبي مفرح و شاد را كنار خانواده و دوستان به چاي خوردن مشغول 

بوده ايد و از ته دل خنده ايد يا تجربه اي فوق العاده از هر نوع داشته ايد. 

  شادي و موفقيت
ثروت هم مهم است، اما همه چيز نيست. زياد به آن فكر نكنيد. از زندگي تان لذت 
ببريد. در ذهن خود مرور كنيد و ببينيد كدام لحظات زندگي واقعا شما را خوشحال 
كرده اند و تلاش كنيد تا آن لحظات را بيشتر بازآفريني كنيد. وقتي تمركز خود را 
از روي پول  برداريد و آن را به شادي و خوشحالي منتقل كنيد، خواهيد ديد كه پول 
هم خودش خواهد آمد. باور كنيد پول درآوردن آنقدرها هم كه مي گويند سخت 
نيست. آنچه سخت تر اســت، حفظ پول، افزايش آن و استفاده كامل از آن براي 
ساختن زندگي اي است كه دوستش داريد. همه اين نكته ها راهبردها و نكاتي 

است كه مخصوصا ظرف دو دهه اخير بر زندگي من تاثيري شگرف داشته اند.
revnyou. Com :منبع
www.chetor.com :ترجمه

ثروت آفريني با چند  راهكاري كه حتما  بايد  بدانيد

 بازاريابي بشارتي
 Evangelism marketing چيست؟

 Evangelism :بازاريابي بشارتي )به انگليسي
marketing( فــرم پيشــرفته بازاريابــي 
دهان به دهان است كه در آن شركت مشترياني 
كه به شــدت به يك محصول خاص يا خدمات 
باور قوي دارند را توسعه مي دهد. اين مشتريان 
آزادانه تلاش مي كنند تا ديگران را براي خريد 
و اســتفاده از محصول يا خدمات شركت فوق 
متقاعد كنند. اين نوع بازاريابي، شبيه به بازاريابي 
دهان به دهان است. براي به كارگيري بازاريابي 
بشارتي، شركت بايد ميزان مشتريان حامي برند 
خويش را افزايش دهد، اين به اين معناست كه 
اين مشتريان ويژگي هاي محصول يا خدمات را 
ترويج مي دهند و سود شركت را افزايش خواهند 
داد. در ادبيات مديريت بازاريابي بشارت را توزيع 
اطلاعات و مفاهيم مرتبط بــا بنگاه در محيط 
فعاليت توسط مشــتريان تعريف كرده اند. واژه 
بشارتي يا مبلغانه از سه كلمه »آوردن خبرهاي 
خوب« يا همــان »مژده« مي آيــد و بازاريابي 
بشارتي ريشــه گرفته از احساســات مذهبي 
است، در بازاريابي بشــارتي مصرف كنندگان 
توســط باورهاي خود درباره يــك محصول يا 
خدمات بــه حركت درمي  آيند تا بــا موعظه و 
آگاهي رساني ديگران را نيز از محصول و خدمت 
درست بهره مند گردانند. بازاريابي بشارتي تبليغ 
و تمجيد مثبت از برند و اظهارنظرهاي تحقيرآميز 
و تبليغ منفي درباره برندهاي رقيب توسط برخي 
مشتريان است. تبليغات دهان به دهان ناشي از 
بشارت برند ريشه در دلبستگي رواني و عاطفي 
افراد به برند مربوطه دارد. عوامل موثر بر بازاريابي 
بشارتي عبارتند از: بشارت برند، بشارت از طريق 
مشتريان، بشارت بازار، تبليغات دهان به دهان و 
بازاريابي ارتباطي. از طرفي عوامل موثر بر بشارت 
برند پذيرش محصــول، وفاداري برند، مالكيت 
و وكالت برند هســتند. به علاوه عوامل موثر بر 
بشارت عبارتند از: معرفت شناسي، آرمان گرايي، 
هديه اقتصادي و تجربيات و عوامل موثر بر بشارت 
بازار عبارتند از: توزيع ادبيات محصول در بازار، 

بازار اطلاعات محور و نمايشگاه هاي بين المللي.
www. irantableegh. org 

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

مديران امروزی با اعضای گروه مختلفی روبه رو هستند كه ممكن 
است متعلق به محل ها و فرهنگ های مختلفی باشند و سوابق 

و گذشته های متفاوتی داشته باشند.
جمع و جور كردن و درســت كردن تيم هــا و گروه های 

مختلف، از جمله مهارت های باارزشی است كه مديران 
در پی كسب آن هستند. 

برای انتخاب فردی برای كاری يا پروژه ای، 
اينكه بدانيم فــرد موردنظر قابليت 

كار به صورت گروهــی را دارد يا 
خير، اهميت زيــادی دارد. برای 
ساختن يک تيم كاری خوب از 
بهترين افراد اســتفاده كنيد. 
فاصله بهره وری بين كارمندان 

عالی و متوسط بايد مدنظر قرار گيرد. اگر برای انجام پروژه ای كه در 
دست داريد فرجه كمی داريد و كيفيت كار نيز برای تان مهم است، 
حتما بهترين ها را در تيم جمع كنيد. ممكن است استخدام 
آنها كمی برای تان گران تمام شــود، اما از طريق آنها 
بيشترين بازده نصيب تان خواهد شد. آن ضرب المثل 
قديمی در اينجا صادق است: »هر چقدر پول 
بدهی، آش می خوری.« اگر هدفي بزرگ 
و به دور از افكار كوچک داريد، بايد 
تيمي داشته باشيد كه اعضاي آن 
داراي افــكاري بزرگ و خلاق و 
خطرپذير باشند. اگر لازم است 
افــرادي باهوش تر از خودتان 

استخدام كنيد. 

افرادي باهوش تر  از  خودتان  استخدام  كنيد

ماخونيك؛ سرزمين لي لي پوت هاي ايران
روســتاي ماخونيــك يكــي از 7 روســتاي شــگفت انگيز جهان اســت 
كه به ســرزمين لي لي پوت هاي ايران شــهرت دارد. در اين روســتا كشيدن 
 ســيگار، ديدن تلويزيــون و نوشــيدن چاي بنا به ســنت و رســوم محلي

 ممنوع است. 
حتما تعجب خواهيد كــرد وقتي بدانيد ايران هم جايي دارد شــبيه لي لي پوت، 
سرزمين افسانه اي داستان گاليور، روســتاي ماخونيك كه در اطراف شهرستان 
سربيشه واقع شده، به دليل قد و قامت كوتاه ســاكنان آن به لي لي پوت مشهور 
اســت. گرچه اين روســتاي كوچك، تنها به خاطر قد و قامت مردمانش مشهور 
نشده اســت، بلكه دلايل ديگري نيز دارد. علت مشهور شدن روستاي ماخونيك 
در 142 كيلومتري شهرستان بيرجند واقع در استان خراسان جنوبي آداب، رسوم 
و فرهنگ خاص مردمانش است. منطقه ماخونيك متشكل از 12 آبادي است كه 
روستاي ماخونيك بزرگ ترين آنها محسوب مي شود. اين روستا شامل ماخونيك، 
كفاز، چاپنسر، توتك، سفال بند، سولابست، لجونگ )سفلي و عليا(، كلاته بلوچ، 
دامدامه و ميش نو، خارســتو و جلارو است. اهالي اين روســتاها از نظر مذهب، 
معيشت، شيوه زندگي و اوضاع اجتماعي وجه اشــتراك زيادي با يكديگر دارند، 
اما غالب اين روستاها اصل و نســب خود را از روستاي ماخونيك مي  دانند. درباره 
وجه تسميه روســتا چندين قول وجود دارد، مي گويند كه در گذشته هاي بسيار 
دور عده اي از ماموران دولتي به اين روســتا آمده و اهالي به گرمي از آنها استقبال 
 نكرده اند و با آنها برخورد ســردي داشــته اند و آنها اين نام را براي روستا انتخاب
 كرده اند. برخي نيز مي گويند به دليل وجود شكافي در كوه نزديك روستا به آنجا 
ماده ماخونيك گفته مي شده كه به مرور زمان به ماخونيك تغيير نام يافته است. 
در برخي اسناد قديمي كه تاريخ نگارش آنها به 3۰۰ سال قبل مي  رسد، نام روستا 
مادخنيك ذكر شده كه مركب از دو جزو »ماد« و »خنيك« است. ماد در زبان پهلوي 
و پارسي باستان به ماه تبديل شده كه يكي از معاني آن شهر و مملكت است و در 
مجموع به نام شهر ماخونيك است. درباره اين روستا هيچ سابقه تاريخي مكتوبي 
وجود ندارد و فقط »كلنل چارلز ادوار دبيت« در كتاب سفرنامه خراسان و سيستان 

در دوره ناصرالدين شاه به توصيف منطقه ماخونيك  پرداخته است. 

  زندگي در بستر آداب كهن
در روســتاي ماخونيــك نــه تنهــا نحــوه زندگــي كه محــل ســكونت نيز 
ســاده و ابتدايــي اســت بلكــه خانه هــاي روســتاييان نيــز داراي شــكل 
 هندســي خاصــي نيســت و تمــام امكانــات زندگــي در يــك اتــاق جاي
 گرفته است. آداب و رسوم ساكنان روســتا از نحوه قضاوت تا شيوه كشاورزي و از 
چگونگي تقسيم ارث تا بازي ها همگي از گذشــته هاي دور جريان داشته و اغلب 
آنها دست نخورده باقي مانده است. روستاي ماخونيك پيش از اين به عنوان منطقه 
كوتوله ها مطرح شده بود چون اهالي كوتاه قد بوده و به زحمت قدشان از 1.4۰ تجاوز 
 مي كند، قد متوسط مردم اين روستا مي تواند ناشي از ازدواج فاميلي و نوع تغذيه
 آنها باشد. يكي از عمده نشانه هاي فرهنگي روستاي ماخونيك مسكن است كه در 
نوع خود جالب و قابل توجه است. بافت مسكوني روستا در دامنه تپه و خانه ها به طور 
فشرده  به  هم و در گودي زمين ساخته شده اند، كف خانه حدود يك متر از سطح 
زمين پايين تر و داراي يك در كوتاه چوبي است. براي رفتن به داخل خانه بايد دولا 
شده و به زحمت خود را داخل خانه كرد، اغلب يكي دو پله درگاهي را به كف خانه 
متصل مي كنند. هر خانه داراي فضاهايي همچون كنديك )مخزن نگهداري گندم 
و جو(، كرشك )اجاق گلي براي طبخ غذا(، طاق و طاقچه است. بايد دانست عمده 
مصالح به كاررفته در مسكن روستا شامل سنگ، چوب و هيزم است، ظاهرا از آنجا كه 
هواي آن ناحيه سرد است مردم خانه ها را كوچك و كم ارتفاع مي سازند تا راحت تر 
گرم شوند. با اين حال خانه هاي مسكوني آدم كوچولوهاي ايران همچنان پابرجاست 
و خانه هايي با ساخت امروزي و گاه شــهري و داراي آجرنما، اگرچه قدبرافراشته و 
خانه هاي توسري خورده را در ســايه خود قرار داده، اما نتوانسته اند نگاه ها را از آن 

برگيرند. ماخونيك همچنان  زنده است. 
www. mehrnews. com

آگاهی

تبليغات 
خلاق

پاپ كورني فكر كنيد
بيل گيتس سال هاي سال است كه جزو ثروتمندترين افراد جهان به شمار 
مي رود و همه جا داستان هاي موفقيت او را مي خوانيم و مي بينيم، اما حتي 
او هم در يك چشم به هم زدن نتوانســته به موفقيت كنونيش دست پيدا 
كند. نخستين شركت گيتس ترف ادُيتا نام داشت. اين شركت دستگاهي 
را ساخته بود كه مي توانســت اطلاعات ترافيكي را مورد تحليل قرار دهد. 
گيتس و رفيقش پل آلن، در نخســتين اقدام براي فروش محصول شــان 
متوجه شدند كه دستگاه كار نمي كند. در نهايت آن شركت شكست سختي 
خورد و تمام زحمات گيتس به هدر رفت. سپس او مايكروسافت را تاسيس 
كرد. آنجا نيز شكست هاي متعددي را پذيرفت. ويندوز نسخه يك موفقيت 
بزرگي به همراه نداشت، اما مايكروسافت دو سال بعد ويندوز 2 را ارائه كرد، 
اما باز هم آنطور كه بايد خواسته ها را برآورده نكرد و بعد از آن ويندوز 3 ارائه 
شد كه در روابط گرافيكي موفق بود. 1۰ ميليون نسخه از آن طي 2 سال 

فروخته شد. 
»مايكروسافت باب« قرار بود به كمك حيوانات كارتوني سخنگو استفاده از 
ويندوز را ساده تر كند. مطبوعات مايكروسافت را به خاطر آن به شدت مورد 
انتقاد قرار دادند و در نهايت مايكروسافت هم موفق نشد مشتري ها را جذب 
كند. »اينترنت اكســپلورر ۶« در واقع مرورگري بود كه همراه با »ويندوز 
ايكس پي« عرضه شد و بعضي ها لقب ناامن ترين نرم افزار روي كره زمين 

را به آن داده بودند. 

تحليل و تجويز راهبردي
تصور كنيد در ظرف بسيار بزرگ به اندازه يك وان حمام پاپ كورن در سينما 
به شما مي دهند. بله، مي دانم كمي غيرواقعي است، اما كمي تحمل كنيد. 
واقعا دوست داريد آن پاپ كورن را مزه كنيد. به همين دليل يكي از آنها را 
از ظرف بزرگ با دست تان برمي داريد، به سمت دهان تان مي آوريد و بعد 

تصادفا از دست تان مي افتد روي زمين. 
آيا خودتان را به زمين مي اندازيد و شــروع مي كنيد بــه گريه كردن؟ يا 

دست تان را دراز مي كنيد تا يك پاپ كورن ديگر از وان  برداريد؟ 
حالا اگر بغل دســتي شــما چند پاپ كورن از ظرف شــما برداشت، شما 

خشمگين مي شويد و وحشيانه به سمت او حمله مي كنيد؟ باز هم نه! 

استراتژيست


